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Story by Christopher Tan
Pix by Siti Nuratikah 
Rahmat

WHILE the National 
Water Services Com-
mission (SPAN) has 

adjusted tariffs, the good 
news is that Penang’s water 
rates remain among the low-
est in the country.

SPAN adjusted the Peninsu-
lar Malaysia and the Federal 
Territory of Labuan’s water sup-
ply service rates for the domes-
tic category, and the new rates 
will take effect from Feb 1.

SPAN is the national regu-
latory body for the water and 
sewerage industry for Penin-
sular Malaysia and the Federal 
Territory of Labuan.

Penang Infrastructure, 
Transport and Digital Commit-
tee chairman Zairil Khir Johari 
said the lowest “band” rates 
in Penang have not been re-
viewed since 1993, which is 
31 years ago.

“Even with this adjustment, 
the Penang Water Supply Cor-
poration (PBAPP) will still need 
to bear subsidies as the water 
supply rates are still lower than 
the production and operation 
costs,” Zairil told a media con-
ference in Komtar on Jan 17.

He added that despite the 
adjustment, 77% of domestic 
water consumers in Penang 
would still be paying tariffs 
less than RM10.85 per month; 
while 52% of domestic wa-
ter users would pay a tariff of 
RM6.20 per month.

Zairil said the increased rev-
enue from the implementation 
of the new water supply service 
rate adjustment would be used 
for water supply infrastructure 
upgrades.

“However, it still cannot 
cover the costs of operations 
and necessary infrastructure 
upgrades,” he emphasised.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow disclosed that from 2019 
to last year (2023), PBAPP 
bore a subsidy burden of about 
RM503 million.

“This financial support acted 
as a safeguard, mitigating oper-
ational costs, and facilitating es-

sential infrastructure upgrades 
crucial for ensuring a reliable wa-
ter supply to 595,579 domestic 
water users in the state.

He added that with the new 
tariff rate adjustment, PBAPP is 
expected to gain RM86 million 
a year.

“Penangites have been en-
joying a huge subsidy from 
PBAPP for many years.

“Penang water consumers 
cannot expect the old tariff to 
remain forever as funds are 
needed to replace, maintain 
and provide the state’s water 
infrastructure,” he said.

Chow also replied to a jour-

nalist that water consumers in 
Penang understood the need 
to constantly maintain water 
supply facilities in the state to 
ensure continuous supply.

“How long must we postpone 
the adjustment? Even with the 
new water tariff, PBAPP is still 
subsidising.

“This is a national exercise 
by SPAN (except for Sabah and 
Sarawak) which have their own 
water regulations,” he added.

PBAPP will be implement-
ing two targeted rebate pro-
grammes to assist the poor 
and the needy following the ad-
justment of water supply rates.

The “Mesra Keluarga” re-
bate of RM10 per month will 
be given to the B40 community 
which has eight people or more 
in a household. The household 
income must be RM2,250 and 
below per month.

Meanwhile, the “Mutiara” 
rebate of RM10 per month 
will be given to eKasih recipi-
ents (hardcore poor) earning a 
household income of RM1,036 
and below per month.

PBAPP will be announcing 
the registration mechanics for 
both rebates on its Facebook 
page soon.

*See also pg2

SPAN adjusts water rates
New tariffs effective from Feb 1

Chow (seated, second from right) together with (front row, from right) PBAPP chief executive officer K. Pathmanathan, Zairil, Deputy 
Chief Minister I Datuk Dr Mohamad Abdul Hamid, Deputy Chief Minister II Jagdeep Singh Deo in a group photo after the media 
conference. With them are (back row, from left) state executive council members Rashidi Zinol, Datuk Seri Sundarajoo Somu, Daniel 
Gooi Zi Sen, Lim Siew Khim, Jason H'ng Mooi Lye, Penang Financial Officer Datuk Zabidah Safar and PBAPP chief financial officer Dr 
Mary Ann Harris.
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WATER is a limited resource 
and thus carries an intrinsi-
cally crucial value.

“As such, we all have to act now to 
conserve water,” Chief Minister Chow 
Kon Yeow said when he visited the Juru 
Voluntary Fire Brigade Association team 
on Jan 11.

Chow expressed his optimism that 
the recent water issues have height-
ened public appreciation for water as a 
limited resource.

Emphasising the impact of water 
cuts on people from all backgrounds, 
he stressed the importance of the on-
going “save water campaign”.

“There has been a lack of attention 
to the call for water conservation. We 
trust that the recent water situation 
has heightened awareness about the 
critical importance of valuing our wa-
ter resources,” he added.

Chow urged a shift from supply-
driven management to demand man-
agement, highlighting the need for 
prudent water use, especially given Pen-
ang's high average water consumption.

"In Penang, the per-person water 
consumption stands at 300 litres per 
day, surpassing the national average 
of 200 litres per day.

“Hence, there is a pressing need 
for effective demand management. 
Achieving the national average would 
be a significant step in the right direc-
tion,” Chow added.

"For instance, a water conservation 
of 20 to 25% could expand our water 
supply to additional areas, notably the 
south Seberang Perai district.”

“Simultaneously, we remain commit-
ted to advancing new infrastructure as 
an integral part of our water contingen-
cy plan,” Chow said.

He called for collective efforts to 
achieve water security, acknowledging 
challenges in water management.

Pic low resolution, pls resend, TQ

Act now to save water

CHIEF Minister Chow Kon Yeow hopes 
that a water deal with Perak can be 
inked this year.

When asked about a response by 
Perak Menteri Besar Datuk Seri Saarani 
Mohamad that the water deal cannot be 
conducted this year as there are various 
processes to go through, Chow said it 
would be a great start to sign an agree-
ment within this year.

Saarani had said the water agreement 
hinged on obtaining approval of an allo-
cation from the Natural Resources, En-
vironment and Climate Change Ministry 
to construct the water treatment plant in 
Kerian. 

Last year, Perak had agreed to sell 
treated water to Penang following a 
meeting between the state secretaries.

“If we can just come to signing a wa-
ter agreement within this year, it will be 
a big breakthrough.

“We all know that the project will take 
six to eight years to be completed. But I 
hope that the three parties – Perak, Pen-
ang and the ministry or related stake-
holders – can agree within this year.

““All the construction activities will 
be done in Perak, near our border, and 
we (Penang), as water consumers, will 
discuss matters such as tariff deter-
mination, water quantity requirements, 
delivery schedules and other relevant 
details,” Chow said in response to a 
question by a reporter after launching 
the Penang Internet Exchange on Jan 5.

Chow added that after the deal is 
signed, additional processes, including 
tendering and technical and construc-
tion issues, could be initiated.

Under the Penang Water Contingency 
Plan 2030, the Penang Water Supply 
Corporation (PBAPP) intends to spend 
RM1.18 billion for the upcoming years 
to increase the state’s water supply to 
602 million litres per day.

CM: Perak water deal 
this year will be big 
breakthrough

Chow in a 
group picture 
with the Juru 
Voluntary 
Fire Brigade 
Association 
team and other 
guests present 
during his visit.

FLASHBACK: Our report in the 
issue of Feb 16-28, 2019 where we 
urged Penangites to conserve water.

There has been 
a lack of attention 

to the call for 
water conservation 

- CHOW 
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WITH an astounding to-
tal of RM38.9 billion 
in approved manufac-

turing direct investments, there 
is no doubt Penang is the “dar-
ling” of investors.

Of this figure, RM35.8 billion 
constitutes approved foreign 
direct investment (FDI), while 
RM3.1 billion is domestic direct 
investment (DDI).

The FDI figures from January 
till September last year marked 
an extraordinary 634% year-on-
year surge.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow highlighted that Penang had 
exemplified its leading role as a 
top manufacturing FDI contribu-
tor for the nation, capturing a 
42% share of the nation’s man-
ufacturing FDI for the period.

“Countries with top manufac-
turing FDI in Penang were the 
Netherlands, United States and 
Singapore, which contributed 
to a 95% share of Penang’s 
approved manufacturing invest-
ments,” he said.

“Penang proudly asserts its 
position as the foremost con-
tributor among all states, com-
manding a substantial 39% 
share in Malaysia’s approved 
manufacturing investments for 
this period.

“The Malaysian Investment 
Development Authority (Mida) 
estimates that these invest-

ments, distributed across 107 
projects, will generate approxi-
mately 11,121 new job oppor-
tunities in our state,” Chow 
added.

“The substantial surge in 
FDI unmistakably reflects the 
unwavering confidence that in-
ternational investors have in 
Penang’s untapped potential 
and the wealth of lucrative op-
portunities it offers.

“Deserving equal recogni-
tion are our domestic investors, 
whose unwavering support has 
been instrumental in cultivating 
the thriving landscape of our 
industrial sector,” he told a me-
dia conference at his office in 
Komtar last Dec 11.

Chow said Penang’s 
strength was primarily 
driven by the state’s key 
promoted industries, 
such as Electrical and 
Electronics (E&E), 
Machinery and Equip-
ment, and Fabricated 
Metal Products.

He thanked the in-
vestors for demonstrat-
ing unwavering confidence 
in Penang.

“I wish to extend our heart-
felt thanks to Mida for the col-
laborative efforts and for creat-
ing a conducive environment for 
strategic investments.

“The partnership between 
Mida and InvestPenang has 
been fruitful, laying the founda-
tion for Penang’s continued suc-
cess,” Chow said.

On a related matter, Chow 
said the primary hurdle lies in 
assessing the adequacy of our 
infrastructure to accommodate 
these investments, represent-
ing the foremost challenge in 
Penang.

“These challenges are not 
novel; a couple of years ago, 
our focus was on overcoming 
obstacles related to industrial 
land readiness.

“Another critical concern per-
tains to talent. As investments 
pour in, the demand for skilled 

individuals escalates. A press-
ing question emerges: is our 
current talent pool suffice to 
meet these escalating needs?

“Furthermore, a significant 
concern is the water issue, 

which has been a focal point of 
numerous discussions.

“Equally noteworthy is the 
persistent challenge of traffic 

congestion,” he said.
Chow added that 

while Penang appreci-
ates the investments 
and job opportuni-
ties, the limita-
tions in infrastruc-
ture pose a chal-
lenge.

“The state lacks 
the capacity to 
independently ad-

dress these issues, 
and some fall under 

the jurisdiction of fed-
eral ministries.
“It is crucial for the federal 

government to comprehend the 
challenges faced by the state.

“Despite the announce-
ment of numerous projects, 
the state’s requests are con-
siderably more extensive. Ex-
amples include traffic systems 
and roads that require con-

struction, the vital Juru-Sungai 
Dua bypass that deserves the 
attention of the federal govern-
ment, and the ongoing wait for 
the next phase of the Meng-
kuang Dam for water supply.

“We value the partnership 
and hope for federal under-
standing of the hurdles faced 
by Penang, especially concern-
ing crucial projects that neces-
sitate immediate attention and 
support,” he stressed.

Also present were Depu-
ty Chief Minister II Jagdeep 
Singh Deo, state Trade, Entre-
preneurial Development, and 
Rural Development Committee 
chairman Rashidi Zinol, Pen-
ang Water Supply Corporation 
chief executive officer K. Path-
manathan, Penang Develop-
ment Corporation (PDC) chief 
executive officer Datuk Aziz 
Bakar, Mida Penang director 
Muhammad Ghaddaffi Sardar 
Mohamed and InvestPenang 
chief executive officer Datuk 
Loo Lee Lian.

THE SME Tech Summit 2023, 
organised by the Penang Skills 
Development Centre (PSDC) 
management council on Dec 
13, focused on establishing a 
vital connection between mul-
tinational companies (MNCs) 
and small and medium-sized 
enterprises (SMEs) in Penang.

Deputy Chief Minister II Jag-
deep Singh Deo said the sum-
mit was an opportunity to gain 
insights from industry leaders 
who are at the forefront of fos-
tering symbiotic relationships 
between multinational corpora-
tions and SMEs.

Over 200 participants, with 
60% of them representing 
SMEs, thronged the auditorium 
at PSDC in Bayan Lepas during 
the opening of the summit. 

There were also stakehold-
ers from the local large corpo-

rations (LLCs).
Jagdeep, in his speech, said 

there are approximately 4,000 
SMEs in Penang and that they 
all play a crucial role in contrib-
uting to the state’s economy.

“As of 2022, SMEs contrib-
uted a total of 38.2% to Malay-
sia’s gross domestic product 
(GDP) and employ 7.3 million 
people.

“About 99% of businesses 
in Penang fall under the SME 
category with a total economic 
added value of RM30 billion. 
At the same tine, SMEs also 
provide jobs to over 400,000 
workers in the state.

“That is why this programme 
today is very important as it 
will allow all of us, especially 
those top industry players, to 
brainstorm and execute plans 
to move SMEs in the state to 

greater success,” Jagdeep said 
in his speech.

PSDC management council 
chairman Solomon Lorthu com-
mended Jagdeep’s continued 
and keen interest in exploring 
and regularly making efforts to 
meet industry players to better 
understand the semiconductor 
industry in Penang.

“YB Jagdeep has availed 
himself in two past meetings 
with us in exploring and prob-
ing how he could be of help to 
scale up values in the indus-
try,” he said.

Lorthu is also the vice-pres-
ident and managing director at 
Motorola Solutions Penang.

Also present during the 
event was the Malaysia Semi-
conductor Industry Association 
(MSIA) president Datuk Seri 
Wong Siew Hai.

Empowering SMEs for sustainable growth

Chow addressing the media at his office. With him are Jagdeep (left) 
and Rashidi (right).

RM35.8 billion FDI surge

Jobs created
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INVESTMENT 
FIGURES 

(JAN-SEPT 
2023)

Approved FDI

RM
35.8 billion 

Inv
olv

es
 

10
7 

pr
oje

ct
s

Ap
pr

ov
ed

 D
DI 

RM
3.

1 
bil

lio
n 



N E W SN E W S February 1 – 15, 2024 BULETIN MUTIARA4

Story by Edmund Lee
Pix by Noor Siti Nabilah Noora-
zis and Joanne Foong

AS Chinese everywhere get 
ready to usher in the Year 
of the Dragon, it’s no sur-

prise that dragon-themed deco-
rations are sought after for the 
coming festivities. 

Regarded as an auspicious and 
extraordinary animal in the Chinese 
zodiac, the Year of the Dragon sym-
bolishes power, luck and success. 

Checks by Buletin Mutiara at sev-
eral places in George Town showed 
that many people have started their 
early preparations to welcome this 
special year. 

When Buletin Mutiara ap-
proached Lu Siew Kheng, owner 
of Wan Lee Brothers Sdn Bhd, she 
mentioned that her business has 

been brisk since a few months ago.
"Early orders started pouring in 

since October, with interests from 
hotels, multinational companies and 
offices.

"We've sold out various decora-
tion items, including red lanterns, 
dragon-shaped ornaments and red 
stickers which have been in high 
demand.

"Each year, we strive to enhance 
our decorations to match market 
innovation and creativity, offering a 
variety of styles and shapes for cus-
tomers to choose from. Decorations 
must be as creative as possible to 
attract customers," Lu, 68, said.

With the celebration approaching, 
Lu expects a merrier atmosphere.

Over at Eng Ong Heong Trading 
in Rangoon Road, Angeli Choo, the 
owner's wife, showed Buletin Muti-
ara a selection of Chinese New Year 
items.

"The auspicious flower, symbolis-
ing prosperity, health, and wealth, 
has been the most sought-after 
accessory of our customers," she 
said. 

Choo also foresees a gradual in-
crease in  customers in the coming 
weeks.

All set for the 
Dragon

Choo showing Buletin 
Mutiara the various Dragon-
themed items available at 
her shop.

The Chinese New Year 
atmosphere is building 
up in 1st Avenue Mall 
as decorations have 
been put up to usher 
in the Year of the 
Dragon.

One of the market-
goers seen choosing 
her dragon-themed 
items.

Lanterns galore can be seen 
in the vicinity of town ahead of 
Chinese New Year.
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A STATE-of-the-art battery 
manufacturing plant, costing 
a remarkable RM6.4 billion, is 
coming up soon at the Penang 
Technology Park@Bertam in 
Kepala Batas.

A project by renowned bat-
tery manufacturer INV New Ma-
terial Technology (M) Sdn Bhd, 
it will be the company’s first 
manufacturing plant in Penang.

The Penang Technology 
Park@Bertam in Kepala Ba-
tas witnessed this significant 
groundbreaking ceremony 
on Nov 29, marking the com-
mencement of this facility.

The parent company, Shen-
zhen Senior Technology Mate-
rial Co Ltd, globally renowned 

for lithium battery separators, 
is overseeing this monumental 
project.

INV New Material Technolo-
gy’s chairman Chen XiuFeng de-
clared the strategic importance 
of the new plant, asserting 
that it would be the first lithium 
separator factory in the Asean 
region.

With a comprehensive invest-
ment of RM6.4 billion, the proj-
ect will unfold in two phases.

“The first phase is expected 
to be completed in 2026 and 
the second by 2028.

“Once operational, the plant 
is designed to produce an as-
tonishing four billion square me-
tres of coated and wet-type sep-

arators annually,” Chen said at 
the groundbreaking ceremony.

Chen also provided an in-
sight into the magnitude of the 
project.

“Spanning over 66 acres 
with a total building area of 
approximately 400,000 sq m, 
INV is poised to become the 
largest production base for 
low-carbon separators in Ase-
an and aspires to become a 
key player in the global supply 
chain for the industry.

“As a leading enterprise in 
the separator industry, we will 
further intensify our efforts 
in developing the Asean mar-
ket, laying a solid foundation 
for global development, bring-

ing intelligent 
manufacturing 
beyond our 
borders, and 
injecting new 
vitality into 
the economic 
development 
of the Asean 
region,” he 
added.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who officiated the cer-
emony, congratulated INV and 
Shenzhen Senior Technology 

Material Co Ltd for achieving 
this significant milestone.

Chow expressed Penang’s 
honour in being chosen as 
the location for INV’s ground-
breaking plant, highlighting the 
state’s well-developed indus-
trial ecosystem.

“The lithium-ion battery 
separator industry, known for 
its dynamism, aligns seam-
lessly with Penang’s core eco-
nomic activities, Chow said 
while emphasising the state’s 
commitment to continuous 
improvement.

“To cement Penang’s po-
sition as a hub for advanced 
manufacturing, the state gov-
ernment has placed special 
emphasis on attracting com-
panies with strong commit-
ments in developing cutting-
edge technologies and sus-
tainable investing.”

He also commended INV 
for its commitment to environ-
mental responsibility.

“The lithium-ion battery 
separator industry, with its 
ties to renewable energy and 
electric vehicles, aligns per-
fectly with Penang’s goals for 
a greener and more sustain-
able future,” he said.

Battery maker’s RM6.4bil Penang plant

Story by Riadz Akmal and 
Edmund Lee
Pix by Law Suun Ting and 
Noor Siti Nabilah Noorazis

THE Penang government is 
optimistic that the Silicon 
Island project, once com-

pleted, will replicate the suc-
cess of the Bayan Lepas Free 
Industrial Zone (FIZ).

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said this was possible 
through a topside develop-
ment plan for the project.

On Dec 10, Chow, along-
side Yang di-Pertua Negeri Tun 
Ahmad Fuzi Abdul Razak and 
other state dignitaries, made 
a historic visit to Silicon Island 
since its reclamation started 
last September.

“The topside development 
plan features the high-tech 
industrial park called Green 
Tech Park (GTP) as well as digi-
tal technology infrastructure, 
e-commerce, and Global Busi-
ness Services (GBS) facilities.

“The GTP is designed with 
environmental, social and gov-

ernance (ESG) concepts that 
will be able to attract compli-
ance-conscious investment 
that is now a global corporate 
focus.

“The location of the GTP 
and BPO also is strategic be-
cause it is close to the Bayan 
Lepas Free Industrial Zone 
(FIZ), Penang International 
Airport and the Sultan Abdul 
Halim Muadzam Shah Bridge.

“As a result, this will guar-
antee the development and in-
crease the competitiveness of 
Penang’s electrical and electron-
ics (E&E) manufacturing sector, 
similar to what was achieved 
with the development of Bayan 
Lepas FIZ,” Chow said in his 
speech at the Region 1 Marine 
Police Base in Batu Uban.

Silicon Island, renamed from 
Island A under the proposed 
Penang South Islands (PSI) proj-
ect, is located at the south end 
of Penang Island, measuring 
2,300 acres in land size.

It is the only island to be re-
claimed out of the proposed 
three islands after the state gov-

ernment decided to scale down 
the PSI project on the advice of 
the Federal government.

Silicon Island is expected to 
be fully reclaimed by 2032, with 
the entire development span-
ning 25 years.

The reclamation of PSI’s 
Silicon Island is undertaken by 
Silicon Island Development Sdn 
Bhd (SIDSB).

Chow said the development 
of Silicon Island is expected 
to generate a Gross Domes-
tic Product (GDP) of RM1.1 
trillion and an RM74.7 billion 
investment, apart from creat-
ing 220,000 job opportunities 
that will benefit Penangites 
and Malaysians.

In a press conference later, 
Chow said since the reclama-
tion of Silicon Island started 
in September, a total of five 
acres of land have been re-
claimed so far.

“This is just preliminary work 
only. The project can be expe-
dited based on market demand.

“Starting next year, we will in-
crease the number of ships to 
ferry sand and pump the sand 
to Silicon Island.

“We expect to reclaim around 
300 to 400 acres per year. This 
does not include infrastructure 
works as they can only begin 
after the reclamation works are 
fully completed,” said Chow.

Arriving at the site at about 

10am, Ahmad Fuzi, Chow and 
other guests were briefed on 
the work progress by officers 
from Gamuda Berhad.

They spent about 30 min-
utes on the man-made island. 
Many of them were seen taking 
the opportunity to snap photo-
graphs around the vicinity.

The visit included tree plant-
ing as a symbolic gesture.

Historic visit to Silicon Island Ahmad Fuzi 
(front row, 
centre), Chow 
(second from 
left) and other 
state dignitaries 
launching Silicon 
Island.

Artist’s impression of 
INV’s impressive new 
manufacturing plant. 
(Inset) Chen.

THE month-long early public-
ity and public participation 
programme for the 2035 
Local Plan (island) Draft 
(DRTPP2035) is underway, 
aiming to inform the public 
about state developments and 
gather feedback on proposed 
initiatives.

State Local Government, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jason 
H’ng Mooi Lye said this is im-
portant to ensure the public 
and key stakeholders are well 
informed and feel their views 
matter in the state’s develop-
ment plans towards 2035.

“This early publicity pro-
gramme will assist the state 
government and the Penang 
Island City Council (MBPP) to 
make decisions more accu-
rately for the greater good of 
the people while driving Pen-
ang towards being a smarter, 
greener, and harmonious 
state.

“We prioritise the people's 
needs.

“This Local Plan is high-
ly driven based on existing 
state policies, such as the 
Penang2030 vision and the 
Penang Structure Plan 2030. 
I encourage the public and 
relevant stakeholders to ac-
tively participate in this pro-
gramme,” H’ng said during 
the progammme launch at the 
Town Hall in Jalan Padang Kota 
Lama on Jan 26.

Public feedback 
sought for 2025 
Local Plan Draft
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ஜார்ச்டவுன் - தீபகறப மலேசியா மறறும் ேபுவான் 
கூட்டரசு பிரலேசத்தின் வரத்ேகம் ல�ாககம் அலோே 
உள�ாடடுப் பயன்பாடடின் நீர கட்டணம் உயரவுக 
காண்கிறது என லேசிய நீர லசவவ ஆவணயம் (SPAN) 
அறிவித்துள்ளது. இது இநே ஆண்டு பிப்ரவரி 1 முேல 
�வ்டமுவறககு வருகிறது. 

பினாங்கின் நீர விநிலயாக கட்டணம் மலேசியாவிலே 
மிகக குவறவாகலவ உள்ளது, என  பினாங்கு 
உளகட்டவமப்பு, லபாககுவரத்து மறறும் இேககவியல  
ஆடசிககுழு உறுப்பினர வைரில கிர லைாஹாரி 
கூறினார.

“உங்கள ேகவலுககு, பினாங்கில குவறநே ‘லபண்ட’ 
கட்டணம் 1993 முேல மதிப்பாய்வு சசய்யப்ப்டவிலவே. 
இது 31 ஆண்டுகளுககு முன்னோக அமோககம் 
கண்்டது.

"ஏசனனில, அேன் நீர விநிலயாக உறபத்தி மறறும் 
சசயலபாடடு சசேவுகவ்ள வி்ட குவறவாகலவ கட்டணம் 
விதிககப்படுவோல, பினாங்கு நீர விநிலயாக வாரியம் 
(PBAPP) உேவித் சோவகவய ஏறக லவண்டியுள்ளது," 
என்று வைரில சகாம்ோரில �்டநே ஊ்டக சநதிப்பில 
இவவாறு கூறினார.

பினாங்கில உள்ள 77% உள�ாடடு நீர பயனீட்டா்ளரகள 
இன்னும் மாேத்திறகு ரிம10.85ககும் குவறவானக 
கட்டணத்வே சசலுத்துவாரகள; மாநிேத்தில உள்ள 52% 
உள�ாடடு நீர பயனீட்டா்ளரகள மாேத்திறகு ரிம6.20 
கட்டணம் சசலுத்ே லவண்டும் என்றும் அவர கூறினார

புதிய நீர விநிலயாக லசவவ கட்டணம் 
�வ்டமுவறப்படுத்துவேன் மூேம் அதிகரிககப்படும் 
வருவாயானது நீர விநிலயாக உளகட்டவமப்பு 
லமம்படுத்ேலுககுப் பயன்படுத்ேப்படும் என்று வைரில 
கூறினார.

"இருப்பினும், இது இன்னும் சசயலபாடடுச் 
சசேவுகள மறறும் லேவவயான உளகட்டவமப்பு 
லமம்பாடடுத் திட்டங்களுககு ஈடுகட்ட முடியாது," என்று 
அவர வலியுறுத்தினார.

2019 முேல க்டநே ஆண்டு (2023) வவர, PBAPP 
கணிசமான உேவித் சோவகவயச் சுமநதுள்ளது, 
சமாத்ேம் ஏறககுவறய ரிம503 மிலலியன் என்று 
மாநிே முேேவமச்சர லமேகு சாவ சகான் இலயாவ 
சேரிவித்ோர.

“இநே நிதியுேவியானது மாநிேத்தில உள்ள 595,579 
உள�ாடடு நீர பயனீட்டா்ளரகளுககு �ம்பகமான 
நீர விநிலயாகத்வே உறுதிசசய்வேறகு முககியமான 
ஒரு பாதுகாப்பாகவும், சசயலபாடடுச் சசேவுகவ்ளக 
குவறககவும், அத்தியாவசிய உளகட்டவமப்பு 
லமம்படுத்ேலகவ்ள எளிோககவும் உேவுகிறது.

"இது PBAPP இன் சசயலபாடடுச் சசேவுகவ்ளக 
காடடிலும் மாநிேத்தின் நீர கட்டணம் குவறவாக 
இருப்பவேக குறிககிறது. லமலும், பயனீட்டா்ளரகள 
உண்வமயான சசேவினங்கவ்ளக காடடிலும் குவறவானக 
கட்டணத்வேலய சசலுத்துகிறாரகள," என்று சாவ 
கூறினார.

புதிய கட்டண உயரவின் மூேம், PBAPP ஆண்டுககு 
ரிம86 மிலலியவனப் சபறும் என்று எதிரபாரககப்படுகிறது 
என்றும் அவர கூறினார.

"இருப்பினும், அலே காேககட்டத்திறகு PBAPP இன் 
உேவித் சோவகயாக ரிம78 மிலலியன் மதிப்பிடடுள்ளது. 
உண்வமயில, இநே உேவித் சோவக லேவவயான 
நீர உளகட்டவமப்பு திட்டங்களுககும், ஏறகனலவ 
உள்ள பவைய நீர உளகட்டவமப்வப மாறறுவேறகும் 
சசேவி்டப்படடிருககோம்.

“பினாங்கு வாழ் மககள பே ஆண்டுக்ளாக PBAPP 
மூேம் கூடுேோன உேவித் சோவகவய அனுபவித்து 
வருகின்றனர.

பினாங்கில நீர விநிலயாகத்வே உறுதி சசய்வேறகாக 
மாநிேத்தின் நீர விநிலயாக வசதிகவ்ள சோ்டரநது 
பராமரிகக லவண்டியேன் அவசியத்வே நீர பயனீட்டா்ளரகள 
புரிநது சகாண்்டோக சாவ ஒரு பத்திரிவகயா்ளருககுப் 
பதிேளித்ோர.

“புதிய நீர கட்டண அமோககத்வே எவவ்ளவு காேம் 
ேளளி வவகக லவண்டும்? புதிய நீர கட்டணத்தில கூ்ட, 
PBAPP இன்னும் உேவித் சோவகவய அளிககிறது.

"இது SPAN (சபா மறறும் சரவாக ேவிர) 
சசயலபடுத்தும் லேசிய அமோககம் ஆகும்," என்று 
அவர லமலும் கூறினார.

நீர கட்டண உயரவவத் சோ்டரநது, வசதி 
குவறநேவரகள மறறும் லேவவப்படுபவரகளுககு உேவ 
இரண்டு இேககு உேவித் சோவக திட்டங்கவ்ள 
PBAPP சசயலபடுத்தும்.

ஒரு வீடடில எடடு அலேது அேறகு லமறபட்ட 
�பரகவ்ளக சகாண்்ட பி40 குழுவினருககு மாேத்திறகு 
ரிம10 ‘Mesra Keluarga’  உேவித் சோவக வைங்கப்படும். 
குடும்ப வருமானம் மாேத்திறகு ரிம2,250 மறறும் 
அேறகும் குவறவாக இருகக லவண்டும்.

இேறகிவ்டயில, குடும்ப வருமானம் ரிம1,036 
மறறும் அேறகும் குவறவாக ‘eKasih’ சபறுபவரகளுககு 
மாேத்திறகு ரிம10 முத்தியாரா உேவித் சோவக 
வைங்கப்படும்.

PBAPP ேனது ‘Mesra Keluarga’ மறறும் 
‘முத்தியாரா’ உேவித் சோவகககானப் பதிவு குறித்து 
அேன் அதிகாரப்பூரவ முகநூல பககத்தில விவரவில 
அறிவிககும்.

PBAPP தலைலை நிர்வாக இயக்குநர Ir . பதபநவாதன், ைவாநிை முதைலைச்சர மைதகு ்சவாவ் ககவான் இமயவாவ், ஆட்சிக்குழு 
உறுப்பினர லைரில் கிர மைவாஹரி, முதைவாம் துலை முதைலைச்சர மபரவாசிரியர டதமதவா டவாக்டர முகைட் அப்துல் ஹவாமிட், 
இரணடவாம் துலை முதைலைச்சர ைவாணபுமிகு ைக்தீப் சிங் டிமயவா (முதல் ்ரில்சயில் ்ைமிருந்து இடம்) ைற்றும் ஆட்சிக்குழு 
உறுப்பினரகள் கைந்து ககவாணடனர. 

பிப்ரவரி 1 முதல் நீர் கட்டண உயர்வு 
அமலாககம் 

பிப்ரவரி 1 முதல் நீர் கட்டண உயர்வு 
அமலாககம் 
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பிறை – ைாோன் பாரு, � முனீஸவரர 
ஆேயம் இநது மேம் சாரநே 
�்டவடிகவககள மடடுமின்றி இநதியச் 
சமூகத்தின் முன்லனறறத்திறகுப் பே 
சமூக�ேத் திட்டங்கவ்ளயும் வழி�்டத்தி 
வருகிறது. ஆண்டுத்லோறும் இநே 
ஆேய நிரவாகத்தின் கீழ் அரசு சாரா 
இயககங்களின் �்டவடிகவககளுககு 
�ன்சகாவ்டகள; வழிபாடடு 
ேேங்களுககான �ன்சகாவ்டகள, 
மாணவரகளுககான கலவி நிதியுேவி 
மறறும் பே சமூக�ே திட்டங்கவ்ள 
முன்சனடுத்துச் சசலகிறது.

“இது மாநிேத்தின் பினாங்கு2030 
இேககுககு ஏறப மாநிே வ்ளரச்சி, 
பன்முகத்ேன்வம மறறும் �லலிணககத்வே 
லமம்படுத்ே வலியுறுத்துகிறது,” என  
மாநிே முேேவமச்சர லமேகு சாவ சகான் 
இலயாவ � முனீஸவரர ஆேயத்தின் 
ஏறபாடடில �வ்டசபறற 13ஆவது 
சபாங்கல  சகாண்்டாட்ட நிகழ்ச்சியிவனத் 
சோ்டங்கி வவத்ே பின்னர ேமதுவரயில 
இவவாறு குறிப்பிட்டார.

இநேக சகாண்்டாட்டம் மககளிவ்டலய 
ஒறறுவமயும் �லலிணககத்வேயும் 
லமலோங்க வழிவகுககும். 

“மாநிே முேேவமச்சராக இறுதி 
ேவவணயாகப் பணியாறறும் லவவ்ளயில 
பினாங்கில உள்ள சமுோயத்தின் குறிப்பாக 
இநதியரகளின் லமம்பாடு மறறும் நிவேயான 
வ்ளரச்சிககு  எனது முககிய பங்களிப்வப 
வைங்குலவன்,” என சாவ �ம்பிகவக 
சேரிவித்ோர. 

அரசு சாரா இயககங்கள, 
ேன்னாரவேரகள  சபாதுமககள என குழு 
முவறயில பிரமிட வடிவில கரும்புகவ்ள 
நிறுத்தி ேமிைரகளின் மரவப நிவேநிறுத்தி 
30 குழுகக்ளாகப் சபாங்கல வவத்ேனர. 

� முனீஸ்வரர் ஆலய நிர்்வவாகம் இந்தியச் சமூக 
முன்னேற்றத்திறகு ஆதரவு

ஷவான ஆதர்வற்ற 
குழந்்தகளுடன 
ப�வாஙகல் விழவா

இேனிவ்டலய, உரி அடிககும் லபாடடியும் 
இ்டம்சபறறது.

பிவற ைாோன் பாரு, முனீஸவரர 
ஆேயத்தின் 13ஆவது சகாண்்டாட்டத்தில 
� முனீஸவரர ஆேய அறங்காவேரும் 
வமககி மலேசிய ேவேவருமான ்டத்லோ� 
லகாபாோகிருஷணன், வீடடுவசதி மறறும் 
சுறறுச்சூைல ஆடசிககுழு உறுப்பினர 
்டத்லோ� சுநேராைு, எம்.பி.எஸ.பி           
கவுன்சிேர சபான்னுதுவர, ஆேய 
நிரவாகத்தினரகள மறறும் பிரமுகரகள 
கேநது சகாண்்டனர.

இநநிகழ்ச்சியில வரலவறபுவரயாறறிய 
லமைர லசகரன், பிவற க்டலகவற 
சிவன் ஆேயத்வே மறுசீரவமப்பு சசய்யும் 
முயறசியில ஆேய நிரவாகம் க்ளம் 
இறங்கியுள்ளவேக குறிப்பிட்டார. இநே 
க்டறகவற சிவன் ஆேயத்தில இநதியரகள 
ஈமச் ச்டங்வக லமறசகாள்ள ஏதுவாக 
அவமயும் என்றார.

“கம்லபாங் மானிஸ வீ்டவமப்புத் 
திட்டம் 70 ஆண்டுகள கழித்து உயிர 
பித்துள்ளது. இன்னும் இரண்டு மாேங்களில 
லமம்பாட்ட்ளரகள நியமிககப்படடு இத்திட்டம் 

புைவாவ் திக்கூஸ் ்சட்டைன்்ற உறுப்பினர மைவாசு்வா வூ சி கெங் கபவாங்கல் பவாலனயில் பவால் 
ஊற்றி அதிகவாரப்பூர்ைவாகத து்க்கி ல்ததவார (உடன் புக்கிட் கபணமடரவா ்ட்டவாரப் மபரல் 
உறுப்பினரகள்). 

ைவாைவான் பவாரு, � முனீஸ்்ரர ஆைய கபவாங்கல் ககவாணடவாட்டததில் ைவாநிை முதைலைச்சர ்சவாவ் 
ககவான் இமயவாவ் சிறு்ரகளுடன் மகவாைவாட்டம் ஆடி ைகிழந்தவார.

கபவாங்கல் மபவாட்டியில் கைந்து ககவாணட 
ைகளிர.

சோ்டங்கப்படும்,” என ேமதுவரயில 
ஆடசிககுழு உறுப்பினர ்டத்லோ� 
சுநேராைு �ம்பிகவக சேரிவித்ோர.

இேவனயடுத்து கம்லபாங் சமயின் லராட 
மறறும் உலைாங் பத்து பிரச்சவனககும் 
தீரவுககாண �்டவடிகவககள லமறசகாள்ள 
இணககம் சகாண்டுள்ளவேயும் பிவற 
சட்டமன்ற உறுப்பினருமான அவர 
குறிப்பிட்டார. 

சபாங்கல வவககும் லபாடடியின் 
சவறறியா்ளராக சமரமாத்ோங் திங்கி 
ேமிழ்ப்பளளி வாவக சூடியது. 

சகாண்்டாடும் சூைல நிேவுகிறது, என்றார. 
இநதியரகளின் கோச்சாரத்வேப் 

பவறச்சாறறும் வவகயில லகாேம் வவரேல, 
கருப்புச் சாப்பிடுேல மறறும்  வரணம் 
தீடடும் லபாடடி ஆகியவவ ஷான் இலேக 
குைநவேகளுககாகப் பிரத்திலயகமாக 
�்டத்ேப்பட்டன.

புககிட சபண்ல்டரா �ா்டாளுமன்ற 

தஞ்சாங் ்தா்�ாங் - மலேசிய 
இநது சங்கம் புககிட சபண்ல்டரா 
வட்டாரப் லபரவவ மகளிர மறறும் கலவி 
பிரிவு ஆேரவு்டன் ஷான் ஆேரவறற 
குைநவேகளு்டன் சபாங்கல விைா 
லகாோகேமாகக சகாண்்டா்டப்பட்டது.  
இவவிைாவிவன புோவ திககூஸ சட்டமன்ற 
உறுப்பினர லைாசுவா வூ சி சஷங் 
அதிகாரப்பூரவமாகத் துவககி வவத்ோர.  

 இநேப் சபாங்கல விைா 10-வது 
ஆண்்டாக ஷான் ஆேரவறற குைநவேகள 
காப்பகத்தில சகாண்்டாடுவோக மலேசிய 
இநது சங்க புககிட சபண்ல்டரா 
வட்டாரப் லபரவவத் ேவேவர விலவக 
ரத்னா ேரமன் சேரிவித்ோர. லமலும், 
இவவிைா வரு்டாநதிர �்டவடிகவகயாகத் 
சோ்டரநது சகாண்்டா்டப்படும், என்றார. 

“ஷான் ஆேரவறற குைநவேகள 

காப்பகத் ேவேவர ்டத்லோ ்டாக்டர 
பாேகிருஷணன், க்டநே பே ஆண்டுக்ளாக 
ஏறககுவறய 500 ஆேரவறற 
குைநவேகவ்ள உருவாககியுள்ளார 
என மவுன் எஃஸகிரின் வட்டாரத்தில 
அவமநதுள்ள ஷான் ஆேரவறற 
குைநவேகள காப்பகத்தில �வ்டசபறற 
சபாங்கல விைாவில  சட்டமன்ற உறுப்பினர 
லைாசுவா பாராடடினார.

“சபாங்கல விைா லபான்ற 
சகாண்்டாட்டத்தின் வாயிோக  
இககுைநவேகள சமூக உறுப்பினரகளு்டன் 
சோ்டரபுக சகாள்ளவும் ேன்னம்பிகவக 
வ்ளரககவும் தூண்டுகலகாோகத் 
திகழ்கிறது. லமலும், இம்மாதிரியான 
விைாககள ஆேரவறற இலேங்களில 
�்டத்துவேன் மூேம் அப்பிளவ்ளகளும் 
குடும்பத்ோரு்டன் பண்டிவகவயக 

உறுப்பினர சசரலீனா அப்துல அஷிஸ 
லபாடடிகளில சவறறிப் சபறற 
குைநவேகளுககுப் பரிசுகள எடுத்து 
வைங்கினார.

இநே ஆண்டு �வ்டசபறற சபாங்கல 
விைாவில ‘Mymanavar’ திட்ட மாணவரகளும் 
இககாப்பக குைநவேகளு்டன் இவணநது 
சபாங்கல விைாக சகாண்்டாடினர.
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பினாங்கில் வியாபாரத் துவறயில 
முன்னணி வகித்து வரும் ப.கிருஷணன் 
அவரகள அண்வமயில ைாரச்்டவுன், பீரச் 
சேருவில, ‘பம்பாய் கிச்சன்’ எனும் புதிய 
இநதிய உணவகத்வேத் சோ்டககியுள்ளார.

பம்பாய் கிச்சன் உணவகம் இரண்டு 
மாேங்களுககு முன்பு சபாதுமககளுககு 
திறககப்பட்டது. இது கிருஷணன் 
அவரக்ளால சோ்டங்கப்பட்டாலும், சைம்ஸ 
குழுமம் நிறுவனத்தின் உணவக சங்கிலியின் 
கீழ் லோறறுவிககப்பட்டது.

திரு.கிருஷணன் சவளி�ாடடில 
சட்டத்துவறவயப் பயின்று வைககறிஞர 
பணிவய விடுத்து வியாபாரத் துவறயில 
கால ே்டம் பதித்ே அனுபவத்வே முத்துச் 
சசய்திகள �ாளிேழ் குழுவினரு்டன் 
பகிரநது சகாண்்டார.

சிறு வயது முேல மவறநே ்டத்லோ� 
உத்ோமா கரபால சிங் அவரகளின் 
சகாளவகவயப் பின்பறறி வ்ளரநேோகவும், 
அவவர முன்லனாடியாகக சகாண்டு சட்டம் 
படிகக முடிவு சசய்ேோகவும், கிருஷணன் 
சேரிவித்ோர.

அவர சட்டத்துவறயில லமறகலவிவய 
முடித்ேவு்டன் ேனது ேநவேயின் 
வழிகாட்டலில வியாபாரத் துவறயில 
ஈடுப்டத் சோ்டங்கியோகக கூறினார. 
அவருககு சட்டத்துவற மடடுமின்றி 
மிகவும் சுவவயாகச் சவமககும் ேனது 
ோயாரின் உணவிலும் மிகுநே ஆரவம் 
சகாண்்டோகவும் சேரிவித்ோர.  

இரண்டாவது தலைமுலையடாக 'பமபடாய் கிச்சன்' உரிலையடாளர் 
வியடாபடாரத் துலையில் முன்்னணி

பம்பவாய் கிச்சன் உை்கதலத கிருஷைனும் 
அ்ரது தந்லத டதமதவா� பழனியப்பனும் 
கவாணபிக்கின்்றனர.

கிருஷைன் தனது உை்கததின் உைவு ்லககலை கவாணபிக்கி்றவார.

உை்கததின் இரணடவா்து ைவாடியில் சிறிய 
அைவிைவான நிகழசசிகள் நடதத பிரததிமயக இடம் 
அலைக்கப்பட்டுள்ைது.

சேன் இநதியாவின் உணவுப் பின்னணிவயக 
சகாண்டு ேயாரிககப்படுகிறது,” என 
முத்துச் சசய்திகள �ாளிேழ் குழுவினரு்டன் 
பகிரநது சகாண்்டார.  

முத்துச் சசய்திகள �ாளிேழுககு 
அளித்ே பிரத்திலயக ல�ரகாணலில 
கிருஷணன், யுசனஸலகா உேக 
பாரம்பரிய ே்ளத்தில இநே உணவகம் 
அவமநதுள்ளோல, பாரம்பரிய கடடி்டத்தின் 
அசல லோறறத்வேத் ேகக வவத்துக 
சகாளவவே உறுதிசசய்லேன். அலே 
ல�ரத்தில பிரகாசமாகவும் வண்ணமயமான 
வி்ளககுகவ்ள மடடும் லசரத்து, சிறநே 
கவே வடிவவமப்பு்டன் சுறறுச்சுைவே 
லமலும் அைகுப்படுத்திலனன், என்றார.  

“இநே உணவகத்தின் இரண்்டாவது 
மாடியில, பிறநே�ாள சகாண்்டாட்டம், 

சநதிப்புக கூட்டங்கள மறறும் கூட்டங்கள 
லபான்ற நிகழ்ச்சிகளுககு இநே இ்டத்வேப் 
பயன்படுத்தும் வவகயில �ாறகாலிகள, 
லமவசகள மறறும் வி்ளககுகள சகாண்டு 
அேங்கரிககப்படடுள்ளது,” என்றார.

லமலும் ல�ரகாணலின் லபாது, 
கிருஷணன் உணவின் ேரம் மறறும் 
உணவகத்தின்  தூய்வமககு அதிகம் 
முககியத்துவம் சகாடுப்பவர என்று 
வலியுறுத்தினார.

"எங்கள சவமயலகாரரகள 
இநதியாவவச் லசரநேவரகள, அவரகள 
அவனவரும் வ்ட, சேன் இநதியா உணவு 
வவககள சவமப்பதில �ன்குப் பயிறசி 
சபறறவரகள.

“உணவின் ேரம் மறறும் தூய்வம 
இலோமல, இநேத் சோழிலில 
முன்சனடுத்துச் சசலவது மிகவும் 
கடினமாகும்.

"ஒவசவாரு முவறயும் �ான் 
உணவகத்திறகுள நுவையும் லபாது, 
மூேப்சபாருடகவ்ளத் ேயாரிப்பது முேல 

உணவுகள சவமப்பது வவர அவனத்வேயும் 
சுத்ேமாக வவத்திருப்பவே உறுதிசசய்ய, 
சவமயேவறககுச் சசலவவே வைககமாகக 
சகாண்டுளல்ளன்," என்று அவர கூறினார.

'சிஸலிங் பி்ளாக சபப்பர கரிலடு ோம்ப்', 
'ஸபாசகடடி மட்டன் கிம்மா' மறறும் 
'மட்டன் வருவல பிஸ்ா' ஆகியவவ 
இநே உணவகத்தின் பிரபேமான உணவு 
வவககளில அ்டங்கும்.

இநே உணவகத்தில கூட்டம் 
சபாதுவாக மாவேயில சோ்டங்கி 
�ளளிரவு வவர நீடிககும்.

"மாநிேத்தின் மிகவும் பிரபேமான 
சுறறுோ ேேமான ைாரச்்டவுன் 
உேக பாரம்பரிய ேேத்தில இநே 
உணவகம் அவமநதுள்ளோல எங்கள 
வாடிகவகயா்ளரகள சபரும்பாலும் 
சவளி�ாடடினர ஆவர," என்று லமலும் 
கூறினார.

இநே உணவகம் தினமும் காவே 11.00 
மணி முேல �ளளிரவு 12.00 மணி வவர 
திறநதிருககும்.

இநே சைம்ஸ குழுமம் முேலில 1997 
இல லகாோேம்பூரில உள்ள சபட்டாலிங் 
சையாவில சைம் உணவகத்வேத் சோ்டங்கி 
2009 இல பினாங்கு பிலசாப் சேருவில 
மறசறாரு கிவ்ளவயத் சோ்டங்கி லமலும் 
பே கிவ்ளகளு்டன் சவறறி�வ்டப் லபாடடு 
வருகிறது.

“எனது ேநவேயான ்டத்லோ� 
லக.பைனியப்பன்,68 அவரக்ளால சைம்ஸ 
குழுமம் சோறறுவிககப்பட்டது.  ேறலபாது 
பினாங்கு மறறும் லகாோேம்பூரில (சைம்ஸ 
உணவகம்) எடடு  கிவ்ள உணவகங்கவ்ளக 
சகாண்டுள்ளது.

“சைம்ஸ உணவகம் இநதியப் 
பாரம்பரிய சுவவ மிகக உணவவ ருசிககும் 
அனுபவத்வே வைங்கும் அலே லவவ்ளயில, 
பம்பாய் கிச்சன் உணவு மறறும் பானங்கள 



报导：陈健敏
摄影：Siti Nuratikah 
Rahmat

2024甲辰年槟城庙会日
前在古迹区打铜仔街

公园举行亮灯,象征着这项
年度盛事正式掀开序幕,让
民众提早感受春的到来！

槟州首席部长曹观友致
词时说,随着2024年的到来，槟城
庙会迎来了25周年的庆典。在这漫
长的25年里，槟城庙会一直坚守着
宏扬及传承文化的使命，这份信念
至今依旧不变。因此，多年来都获
得槟州政府的肯定与支持。

“槟城有着丰富深厚的文化底蕴，
而每一个文化瑰宝背后都有着槟城人
的故事。我们期待在庙会这个庆典上
与大家分享我们的文化，一同探索背
后的精彩。”

“我也在此代表槟州政府，向各界
善心人士、各宗祠会馆领导、民间组
织、各参展单位以及所有志工们对槟
城庙会的付出表示赞扬。感谢你们的
辛勤付出，让槟城的文化得以传承，
槟州得以继续发展。”

“今晚的亮灯仪式象征着新春佳节
的来临。让我们一起随着今晚的灯火
亮起，一同迎接更美好的2024年。”

槟州各姓氏宗祠联委会主席拿督梁
景辉致词时表示,今年的庙会主题是“
我们的故事”,让我们一起回味历史,以
先贤到了苦耐劳的开拓精神做为学习
的榜样,并编写属于自己的故事。

“随着今晚的亮灯,意味着新春的钟
声响起来了,让我们紧记着先贤的贡献,
以及各宗祠会馆所留传下来的文化,齐
心协力传承下去。”

他最后感谢州政府、各姓氏宗联
委、传承者等单位、赞助商及热心志
工,让庙会成功迈向25年,立下里程碑。

中国驻槟副总领事丁巧也受邀致
词。

出席仪式者包括财政部副部长林慧
英国会议员、林秀琴行政议员、王宇
航州议员、首长政治秘书刘敬亿、洪
明泉市议员、槟城宗联委署理主席何
瑞春、主要赞助商东家集团执行主席
拿督郑容和、各赞助单位代表等。

槟庙会年初九举行
今年的打铜仔街公园庙会布置，

以橙红色系年花配合大红灯笼，以及
公园中央伫立着庙会的吉祥物“小辰
龙”，年味十足，是打卡热点，开放
日期是从今晚开始至到元宵节,每晚
皆亮灯，直径6尺,高15尺的大红灯笼
及“小辰龙”是亮点。

槟城庙会将于2月18日(年初九)在

槟城古迹区举行，主题为“我们的
故事”，让大家回顾年代与历史的同
时，时光倒流重新体验难忘及美好的
回忆。

这项迈入银 禧 2 5
周年的年度盛事共有两
大方向，即 喜 庆
习俗和传统
行业，并以
三大方式来呈
现，即瑰宝策
展 、 舞 台 策
展 及 街 道 策
展。

槟 城
庙 会 涵
盖 的 范 围 广

大，包括乔治市古迹区12条街道及逾
20家上百年的宗祠，会馆及庙宇，精
彩活动琳琅满目，欢迎来体验槟城最
盛大的农历新年盛事。

20
24

年
 2

 月
1日

—
15

日

年轻小伙子充满活力舞龙，但愿新的一
年槟城兴隆！

全体嘉宾向民众拜早年。左起：刘敬亿、 郑容和、 王宇航、 梁景辉、曹观
友、林慧英、林秀琴、丁巧、洪明泉。

2024甲辰年槟城庙会亮灯

首长: 传承文化
探索我们的故事 
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

槟城发展机构（PDC）
与 槟 城 房 屋 局

（LPNPP）签署谅解备忘
录，并移交60张房屋地契
给予槟州房屋局，以推动
峇央峇鲁玛苏丽组屋的“
社区重建计划”。

槟州发展机构副首席执
行员罗斯兰在槟州首席部
长曹观友、槟州秘书拿督
罗斯里、州财政司拿督扎
比达等人见证下，与槟州
房屋局签署合作备忘录，
并移交房屋地契给该局总
经理爱努法蒂拉。

随着谅解备忘录的签
署，LPNPP确定为这项
先驱项目的唯一业主。

首长：槟首个重建组屋
槟州首席部长曹观友

说 ，峇央峇鲁玛苏丽组
屋是全槟首个进行重建
的组屋，并获得100%全数居民同意，
而槟房屋局将会在终止有关地契后，
并在该地段上展开重建计划的第一阶
段工程。

他是在出席槟州房屋局与槟州发展
机构谅解备忘录签署仪式上说。

“第一阶段工程的单位为850平方
尺 或 以 上 ， 并 拥 有 停 车 位 ， 预 计 将
于2025年第一季动工，兴建300间单
位，3至4年后完工，而计划中的第二
阶段工程将兴建商业与住宅单位。”

他指出，一旦第一阶段计划工程完
工，现有的5座组屋将在居民迁移入
住新楼后拆除，以让路给第二阶段工
程。

“槟房屋已于去年4月11日，成功透
过征求企划书成功委任开发商，目前
正进行初步工作以获得技术批准。”

冀审阅社区重建法令
与此同时，他希望地方政府发展部

能够审阅有关社区重建有关的法令和
法案修订的需要，以便将来能更容易
实施类似项目。

他说，峇央峇鲁玛苏丽组屋的“社
区重建计划是槟城第一个涉及共管或
个体产权的项目，而峇央峇鲁和玛苏
里周边的住宅，还有许多共管住宅计
划有潜力进行下一阶段的开发。

“希望未来可以实施更多的PSB项
目。而槟州房屋局也需要不断评估城
市 地 区 ， 以 最 大 程 度 地 优 化 土 地 利
用，提供更大面积的住宅单位（最小
650平方英尺），以及更好的公共设施
包括足够的停车位等，同时与其他机
构建立合作关系。”

除 了峇央峇鲁 玛 苏 里 组 屋 ， 槟 城
还要其他4个组屋将计划进行社区重
建，包括亚依淡打抢埔组屋、大英义
学园组屋、威省诗布朗再也的西鸽园
（Taman Siakap）及麦曼珍组屋。

为了提升人们对于提前储蓄重要性
的认知，尤其用于高等教育目的，
槟州政府将改进“新生儿援助金”
的支付方式，除了将100令吉汇入受
惠者的银行户头外，也会将另100令
吉存入受惠者的国家教育储蓄计划的
Prime户头（SSPN Prime）。

另外，州政府也改进“黄金妈妈
援助金”的所需条件，那些由于某些
原因而无法开设银行户头的受惠者，
可使用丈夫的银行户头来接收每年
100令吉的援助金。

槟州社会发展、福利及非伊斯兰
事务行政议员林秀琴发文告说，新生
儿援助金与黄金妈妈援助金的新支付
方式将从今年1月15日开始实施。

她说，国家教育储蓄计划自2004
年8月6日由国家高等教育基金公司
（PTPTN）设立，截至去年9月30
日，累积存款达到159.4亿令吉，共
有611万个账户，槟城的累积存款为
18.3亿令吉，共有32万1991个账户，
占槟城总人口的18.51%。

林秀琴呼吁乐龄人士回馈金、单
亲妈妈援助金、黄金妈妈援助金和残
障人士援助金的受惠者（无论是现有
的还是新申请者），更新并确保银行
户头处于活跃的状态，以确保今年可
以顺利获得i-Sejahtera 计划的援助
金。

有兴趣申请槟州援助金计划者可
浏览i-Sejahtera网站进行注册，如有
疑问也可到光大46楼的i-Sejahtera办
公室，或拨打04-6505699/5700（週
一至週五早上9 时至下午5时）。

民众亦可通过拨打04-3831410联
繫国家高等教育基金局槟州分行以

了解有关SSPN Prime储蓄计划的事
宜。

新生儿与黄金妈妈援助金
换新支付方式鼓励储蓄

玛苏丽组屋社区重建计划图。 峇央峇鲁玛苏丽组屋社区重建计划概念图

PDC槟房屋局签备忘录
推动玛苏丽组屋社区重建
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

报导：陈健敏
摄影：邵家恩

槟州公务员保持清廉，在
2023年没有人被反贪污

委员会定罪。
槟州秘书拿督罗斯里指出，

根据记录，槟州没有州政府公
务员涉及贪污案件而被定罪，
这是一项很好的成就。

“是有一些举报案列，但到
目前为止，没有公务员被判贪
污罪或受到纪律处分。”

罗斯里是在槟州公务员例常
集会后，向媒体这么说。

他呼吁槟州公务员更加努
力、透明和真诚地工作，不要
做出任何违规和滥用权力的行
为。

“这是我们对州政府、槟城
人民和国家的承诺。”

他补充说，最近的总稽查报
告也显示槟城是表现最好的州
属之一。

首长：公务员是州发展支柱
另一方面，槟州首长曹观友

在光大举行的公务员例常集会
上致词时表示,公务员是州发展
和成功的支柱，同时努力提高
人民的生活质量，确保国家的
可持续发展。

他祝贺去年八月被委任的行
政议员，并希望在各自职责相
关的问题上取得卓越成就，特
别是努力恢复州经济和国家经
济，降低生活成本增加造成的
影响并减少赤字。

他说，意识到面对的赤字，
州政府致力于策划和实施项目
和计划，以推动州社会经济增
长，这是为了确保槟城2030愿

景走在正确的轨道上。去年，
槟城2030愿景完成了47%，相
当于210个项目和计划获得成
功。

“ 相 信 在 大 家 的 合 作
下，2024年将在实现重家庭、
拥绿地、精明州、耀全国的愿
景取得更高成就。”

“槟城州政府将在未来五
年重点关注八个优先领域，其
中包括就业机会、生态系统
网络发展、交通网络连通性和
交通流量改善、克服气候变化
问题的战略、供水、包括青
年、妇女和老年人在内的社区
发展、“能源转型”（energy 
transition）以及开拓新能源以
增加收入。”

州政府探索新收入来源
“州政府积极探索新的收入

来源，并已规划和实施各种措
施和举措。我们正在等待槟城
海域优质天然气资源的研究结

果，调查结果将提交给州行政
议会。此外，州政府还将重点

关注太阳能发电场的再生能源
转型的建设，并鼓励州政府关

联公司（GLC）继续探索新资
源，并给予新的方向。”

“上述努力是赋能槟城州发
展的积极措施之一，以确保槟
州继续保持及提高在各个领域
的卓越表现，带领州走向更美
好的未来，惠及槟城社会各阶
层。”

“让我们共同努力，使2024
年成为更加成功、更添成就的
一年。 我相信，凭借我们今天
所展现的忠诚与士气，我们能
够带领槟州走向更加辉煌的方
向。”

较早时,槟州秘书拿督罗斯里
也致词。出席者包括第一副首
长拿督莫哈末阿都哈密、第二
副首长佳日星、各行政议员、
州议员、政府部门代表等，众
人也宣读反贪污宣言。公务员宣读不涉及贪污宣言。

槟威市政厅表现杰出获得奖励金。左起：林秀琴、再里尔、 阿扎尔、罗斯里、曹观友、莫哈
末阿都哈密、佳日星、拉詹德兰。

2023年无人被反贪会定罪
槟州公务员保持清廉 

公务员例常集会
上，全体出席者
士气如虹！
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由槟岛市政厅举办的“2024年城市骑
行”(City Ride)，获800人踊跃参与，

活力满满骑行长达50公里的沿海路线。
是项活动是当局续新冠疫情后，第二

次复办的骑行活动。疫情前已举办多年，
皆获得热烈响应，迄今已来到第12届。

有关“城市骑行”路线，以土库街为
起点，途径丹绒武雅、丹绒道光、峇都丁
宜至直落巴巷国家公园，再取道先前路
线，回到终点土库街。

槟州首席部长曹观友受邀为“城市骑
行”主持挥旗礼，出席者包括财政部副部
长兼丹绒区国会议员林慧英、槟州行政议
员林秀琴、槟岛市长拿督拉詹德兰、槟岛
市议员陈淑湘、郭玉琪、李成淮等人。

槟州首长曹观友、林慧英、林
秀琴等人，为“城市骑行”的
骑士们加油打气！

“城市骑行” 骑士
们在天未亮的清晨，
整装待发。

与志同道合的
骑友们一起，
整个骑车过程
欢乐无比。

800人热烈响应城市骑行
活力满满完成沿海路线

巾帼不让须眉，女骑士们
也可以轻松完成路线。

骑士们活力四射，热
烈响应城市骑行。

一众骑士抵达直落巴巷
国家公园处打卡留念，
休息一会再回程。

小孩虽只坐在
后座，但也乐
在其中，享受
沿海的风景。

自拍留念是骑士们必有环节之一。
“我们完成50
公里路线啦！”
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报导：李佳盈
摄影：Ahmad Adil Muhamad 

升级再造（upcycle），威省市政厅
一班“橙衣英雄”发挥无限创

意，将“垃圾”变成艺术品！
在威北柏淡的威省市政厅升级再造

工作坊，“技艺超群”的工友们化腐
朽为神奇，以创新方式赋予废品新
生命，倡导爱护环境的理念。

市厅公共卫生高级助理莫哈末沙
比里指出，上述工作坊于2022年5月起
运作，目前共有30余名工友，负责将
收集的旧轮胎、木材及铁桶等升级再
造。

在此之前，工友们驻守在市厅位于
各地的仓库，直到2021年起，市厅决定
将他们聚集在同一个诗布朗再也附近一
带，并于2022年迁至柏淡。

该工作坊主要分成四组，即轮胎
组、木工组、铁桶组及瓶装组，大家集
思广益，分工明确，将一件件废品改头
换面，物尽其用。

经过一番改造，工友们将废品打造
成各式造型，如旧轮胎制作的摩多、动
物模型、花盆，铁桶改造的桌椅，木料
做成的手机支架、笔筒等。

每件升级再造作品都是工友们的心
血，从设计到上色，皆由工友一手包
办，精致独特又实用，深受欢迎，吸引
不少民众购买或定制。

阿兹祖：制作动物模型提升吸引力
负责人阿兹祖指出，该工作坊不时

会参加政府、机构等举办的活动，让
更多人看到升级再造产品，进一步
提升人们对升级再造概念的认知。

他举例，就在不久前，该工作坊
在活动中展出了一个使用逾300个
旧摩托轮胎所制成，重达约一吨的
犀牛模型，吸引了不少民众的目光及
兴趣。

“我们计划在2024年制作几个稀有动
物模型，如黑豹、貘、鸵鸟等，以助提

升威省旅游吸引力。”
他也希望继续在社区意识方面发挥

作用，使更多人了解垃圾源头分类、
资源回收及升级再造的重要性，不仅
在州内，也到外地参展及参赛。

他续说，除了与学校及政府机构合
作的活动外，该工作坊在今年参与55
个展览项目，如槟威市政厅举办的无
车日等，积极推动升级再造理念。

苏帕曼：作品获赞 扬感自豪

退伍军人苏帕曼（47岁）在机缘巧
合下，加入了市厅升级再造工作坊，
主要负责对升级再造物品进行绘画、
设计及上色，使之更具吸引力。

“我很喜欢这种创造 性 的
工 作 ， 上 学 的 时 候 ， 我 曾
获 得 绘 画 第 一 名 。 从 军 队
退下后，我先在市厅
清洁服务组工作，
可 能 是 上 级 看 到
我在安 邦

惹惹清洁站的作品，之后我就
被调到升级再造工作坊。”

他笑言，虽然本身知道如何绘画及
设计，但对其而言，升级再造是一个
新事物，如今看到作品获得民众及客
户的赞扬，更是令其深感自豪。

“我很荣幸可以在诗布朗再也东姑
花园、西鸽花园、安拿组屋等地方看
到我的作品，感谢市厅给予机会，为
员工提供发挥创造力的平台。”

阿哈尔：不断学习精进技术
为市厅服务15年的阿哈尔伊斯迈

（56岁），自加入升级再造工作坊
后，不断学习，精进技术。

“我在这个部门工作近两年，主
要负责将废旧轮胎‘升级再造’，
平时除了‘试错’之外，我也会
通过观看优管视频学到有用的知
识。”

“2023年，我制作20套“升级
改造”桌椅，以满足需求。一般
上，制作家具需要近一周的时间，

当中具有挑战的是设计及绘画，以
生产优质产品。”

工友们以创新方式赋
予废品新生命，倡导
爱护环境的理念。

威省市政厅一班“橙衣英雄”发挥无限创意，将“垃圾”变成艺术品！

橙衣英雄化腐朽为神奇
升级再造垃圾变艺术品

威省市政厅一班“橙衣英
雄”发挥无限创意，将“
垃圾”变成艺术品！

将废旧轮胎‘升级再造’成为桌椅，拥有一定的需求。

退伍军人苏
帕曼负责
对升级再造
物品进行绘
画、设计及
上色。

阿哈尔通过看优管
及工作坊，不断学
习与精进技术。
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乔治市狮子会与升旗山机构携
手打造“爱升旗山”（Love 
Penang Hill）标牌，除了增添
打卡点,也倡议民众爱护升旗
山。

槟州首长曹观友在来自世界
各地15个狮子会的逾150名会
员见证下,于升旗山顶为爱升
旗山标牌主持开幕,该标牌位
于KOTA & The Loaf Railway 
Cafe旁。

首 长 致 词 时 说 ， L o v e 
Penang Hill标牌象征着团结、
社区精神和乔治市狮子会坚
定不移的奉献精神，他乐于看
到大家不懈努力和共同致力于
建设更活跃及更具互动性的槟
城。

“LovePENANG爱槟城运动
是由州政府发起并于2022年6
月10日启动，倡议民众在新冠
疫情后共同参与振兴社会，以
及培养团结意识。今天的仪式
由乔治市狮子会精心策划，标
志着我们迈向更进步、更有活
力的社会。”

首长说，Love Penang Hill 标
牌不仅仅是一个符号，更是州

政府对改善槟城的宣言。 这
项举措与《槟城 2030 愿景》
所提出的愿景完美契合，旨在
鼓励社区积极参与和团结，以
在2030年落实：重家庭、拥绿
地、精明州、耀全国。

首长赞扬1964年成立的乔治

市狮子会，在其60年历史中，
积极行善，为槟城社会贡献
良多，包括捐献建造凉亭、桥
梁、游泳池、学校教室、医疗
保健器材等。

他欢迎来自日本、中国、台
湾、澳门、印尼、泰国、菲律

宾、新加坡、泰国、沙巴和砂
拉越的狮子会成员来到槟城，
度过愉快时光及留下美好的回
忆。

乔治市狮子会会长蔡源龙及
筹委会主席曾建明分别在致词
时表示，“爱升旗山”标牌将

可让游客打卡及通过社交媒体
发布，进一步打响槟城及升旗
山的名气而扬名国际，以及提
倡大家爱护升旗山。

他们也感谢各造配合促成今
天的盛会，狮子会将继续努力
为社会服务，带来更佳的生活
素质。

另一方面,升旗山机构总经
理拿督石礼兴致词时表示衷心
感谢乔治市狮子会选择升旗山
设立这个充满意义的灯箱,这
是该机构与非政府组织建立伙
伴关系,一起为社会带来正能
量的典范。

“升旗山是联合国教科文组
织指定的生物圈保护区，拥有
郁郁葱葱的景观、丰富的自然
和历史遗产，在每个槟城人的
心中占有特殊的地位。”

“通过选择这个标志性地点
作为倡议，为拥有60年历史的
乔治市狮子会及100历史的升
旗山铁路立下里程碑及双方的
史册写下纪念性的一页。”

出席者包括黄汉伟行政议
员 , 州 议 员 黄 顺 祥 与 李 文 兴
等。

槟州首长曹观友感谢6州供
水机构雪中送炭，在1月

计划性制水期间，共出动18辆
水槽车支援。

上述6个州属的供水机构包
括：雪兰莪（8辆）、彭亨（3
辆）、森美兰（3辆）、霹雳
（2辆）、吉打（1辆）及马六
甲（1辆）。

他在旧关仔角槟岛市政厅大

厦前所进行的感谢仪式上，向
施援的各造及人员致以谢意，
他们通过水槽车为受影响地区
的居民提供水源。

除了6州供水机构以外，他
说，在这期间，槟州也安排了
27个大型水槽车协助供水，还
有34支义务消防队加入行列，
以确保有需要的民众获得水
供。

另外，槟州供水机构及槟岛
市政厅也分别出动8辆水槽车，
以及威省市政厅的7辆水槽车，
投入制水行动中的供水任务，
协助民众渡过水供中断期。

“借此机会，我代表槟州政
府和槟州供水机构感谢义务消
防队、槟岛市政厅、威省市政
厅、国家水务委员会（SPAN）
及 国 州 议 员 等 的 合 作 与 支

持。”

巴马纳登感恩人民支持
槟州供水机构首席执行员巴

马纳登则说，1300名槟州供水
机构人员在这4天内日的积极努
力，完成双溪赖滤水厂阀门更
换工程及22个预防性维护项目
相关工作，使相关地区水供得
以提前恢复。

他也感谢首长对槟州供水
机构的信任，以及各方的支持
和帮助。“感恩槟州人民，尤
其是受影响用水户的理解、耐
心、支持和合作。”

出席者尚有槟州秘书拿督
罗斯里艾沙、槟行政议员再里
尔、方美铼、槟岛市长拿督拉
詹德兰等。

乔治市狮子会打造爱升旗山标牌
首长乐见各造携手建设更具活力社会

出动18辆水槽车支援 

首长感谢6州供水机构雪中送炭 

来自6州属的
18辆水槽车
在制水期间支
援槟州。

感谢各州供水机构协助，槟城人民
会记得你们的贡献。

乔治市世遗区第一类与第二类古迹建筑维修奖掖计划，已开放首阶段的申请。
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乔治市世界遗产区第一类与第二
类古迹建筑维修奖掖计划，将从

2024年1月8日至3月8日开放首阶段的申
请。

乔治市世界遗产机构日前发文告，
鼓励乔治市世遗区内第一类与第二类古
迹建筑的拥有人或其授权代表作出以上
申请。

位于乔治市世遗区内的第一类古迹
建筑，每个单位可申请最多20万令吉，
而第二类古迹建筑则可申请最多5万令
吉。

这项计划旨在协助古迹建筑拥有人
维护古迹，欢迎已取得槟岛市政厅维修
工程准证但未开工者，或是未取得准证
者申请。

鼓励承包商参与古迹建筑维修
为了鼓励更多承包商参与古迹建筑

的维修，那些在建筑行业发展局(CIDB) 
之B03（维复与维护）以及B04（建筑
结构工程）组别下注册的承包商，皆有
资格成为此计划下的承包商。

计划执行期间，有关古迹建筑拥有
人与承包商也将获得古迹修护的免费培
训。

在这项计划下可申请奖掖的工程如
下：

所有维修工程必须遵守槟岛市政厅
以及乔治市特别区域蓝图所列明之相关
规定。申请者必须是18岁或以上马来西
亚公民，并透过线上表格提交申请，
请扫描以下二维码：

同心守护世遗杰出普世价值
乔治市世遗机构将在槟岛市政厅古

迹维护部门的协助下处理所有申请。
这些申请将先由技术与定价委员会审
核，再由拨款委员会批准。委员会成
员由乔治市世遗机构董事会委任的专
业人士组成。

乔治市世遗机构希望通过这项计
划，进一步提升乔治市世遗区的市
容，并邀请世遗区内所有利益相关者
同心协力，共同守护世遗区的杰出普
世价值。

世遗机构衷心感谢该机构董事会，
尤其是槟州首席部长曹观友、槟州经济
策划部、槟州财政署、槟岛市政厅、马
来西亚建筑师协会北马分会、马来西亚
皇家测量师协会北马分会、马来西亚工
程师协会槟城分会、注册古迹修复师、
丹绒区国会议员林慧英服务中心、彭加
兰哥打区州议员王宇航服务中心、光大
区州议员郑来兴服务中心等在这项计划
的筹备过程给予充分支持。

欲知更多详情或寻求申请表格填
写支援的公众，可联络Muhammad 
Hijas Bin Sahari先生、 蔡爱卿小姐或
Muhammad Luqman Bin Mohamad Shukri
先生。

公众可在办公时间(工作日9am至
5pm)，亲临乔治市世遗机构办公室
咨询，地址是116 and 118 Lebuh Aceh, 
George Town, Penang ，亦可电邮至
beam@gtwhi.com.my, 或Whatsapp 011 
-6259606。

耗资逾80万令吉，历时约3年进行的苏
许连宗祠大厦修复与提升工程终竣工。

槟州首席部长曹观友表示，宗祠建筑
需要修复和提升，每一个基本设施也一
样，包括姓氏桥的桥板、升旗山缆车、
道路、电梯、电缆、水供系统等等，才
能持续保持最佳状态。

他说，倘若长期不进行维修，那也等
同于毁掉了当初建设的心思，也会带给
人民生活上的麻烦，严重的话还会威胁
人民的安危。

“因此，槟州政府及各相关单位都非
常着重修复及提升基设这点，并会定期
进行相关工作。”

他是在出席马来西亚苏许连宗祠，位
于海墘街宗祠大厦修复及提升竣工典礼
时，如是指出。

他补充，每当提升工程进行时，无
可避免将带来给人民一些不便，比如暂
停升旗山缆车服务以进行提升和维修工
作。不过，为了更全面照料人民的需
求，这些提升及修复工作势在必行。

他亦透露，槟州政府已获得中央政府
的2500万令吉拨款，以作为维护世遗用
途。

吁善用大厦空间多办活动
“我曾在2022年5月到访这座宗祠大

厦，当时是需要走楼梯上来的，如今则
乘搭电梯来到宗祠。”

他说，当年了解到理事会准备为大厦
展开修复和提升工程，当时他做出了小
小拨款抛砖引玉。

他很开心在各位热心人士支持和理事
会积极推动下，宗祠大厦修复和提升工
程如今终于完成。

“我希望宗祠同仁善用大厦空间举办
更多活动，除了祭祖仪式和联谊活动，
也多办创新有趣的活动，延续宗祠文
化，同时吸引年轻宗亲踏入宗祠，承先
启后，成为槟州重要民间组织。”

林慧英：团结政府重视文化遗产
财政部副部长兼丹绒区国会议员林慧

英表示，团结政府高度重视对于世界文

化遗产的管理和维护。
她说，首相兼财政部长拿督斯里安华

先前曾在财政预算案中拨款总额达5000
万令吉，以支持维护乔治市和马六甲的
世界文化遗产古迹。

“其中，乔治市获得2500万令吉的拨
款，以作为乔治市世遗区古迹修复计划
的维修基金。”

她表示，根据乔治市世遗机构的数
据，我们目前拥有82座一级古迹和3771
座二级古迹。

“对于一级古迹，将有机会申请最
高20万令吉的维修拨款；而对于二级古
迹，最高维修拨款额度为5万令吉。”

“根据我的了解，乔治市世遗机构已
开始与槟岛市政厅、州政府单位、建筑
师和古迹单位进行磋商。”

她指出，若想要了解更多有关古迹修
复计划拨款的详情，有关单位可直接联
系乔治市世遗机构。

她也承诺，会尽力协助这项修复计划
的进行，以更好的维护及提升乔治市世
遗区的古迹建筑。

许柏毓：安装电梯提供方便
马来西亚苏许连宗祠主席拿督斯里

许柏毓表示，修复后的宗祠大厦焕然一
新，其中安装好的电梯，将提供宗亲方
便来到祠堂。

“尤其方便年长的宗亲能够上到祠堂
来，同时也吸引更多年轻宗亲到来参与
活动。”

他说， 海墘街苏许连宗祠大厦于1969
年落成，历经50多年的岁月，外墙严重
损害及内部结构腐朽，因此与2020年杪
开始修复及提升工程。

他感激槟州首席部长曹观友的拨款、
槟州行政议员魏子森协助申请槟州政府
非伊斯兰宗教场所基金，以及各造的支
持协助，让工程顺利完成。

当天出席者：槟州首长政治秘书刘敬
亿、彭加兰哥打区州议员王宇航代表林
伟伦槟岛市议员、马来西亚苏许连宗祠
副主席苏瑞侨、马来西亚苏许连宗祠副
总务苏国平。

苏许连宗祠大厦修复竣工  首长: 槟政府着重提升基设

苏许连宗祠大厦修复与提升工程终竣工，众人欢愉合影留念。

乔治市世遗建筑维修奖掖计划
即日起开放首阶段申请

乔治市拥有全国最
大的老屋建筑群。

乔治市世遗区
第一类古迹建筑
维修奖掖计划：

乔治市世遗区
第二类古迹建筑
维修奖掖计划：

	建筑清洗
	建筑外部粉刷
	扶手安装
	建筑内部粉刷
	闭路电视安装
 (限第一类古迹 
 建筑申请)
	自动体外心脏 
 除颤器安装(限 
 第一类古迹建 

 筑申请)
	空调压缩机与 
 管道调置
	附生植物移除
	建筑现有立面 
 维修
	建筑现有屋顶 
 维修
	建筑现有楼梯 
 维修

	内外墙维修
	现有木地板
 维修
	底层楼板维  
 修
	窗户维修
	门户维修
	建筑装饰维  
 修与润饰
	天井维修

	天井整改
	白蚁防治
	电气布线/
 线路升级
	雨水排放
 系统 升级
	内部排水
 系统升级
	其他相关
 工程
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地方政府发展部长倪可敏希望大山
脚公共巴刹重建计划能在24个月内完
成，以期配合2026年大马旅游年，使
之成为景点之一。

他相信威省市政厅将会积极努力，
以确保是项计划能顺利落成，为约400
名贩商提供营生之地。

建于1967年，该巴刹的外观和设备
都已显得陈旧。2014年，本地人惯称
的“巴刹楼顶”遭遇大火，之后，该
巴刹的重建计划一直被谈论著。

直到去年2月初，地方政府发展部长
倪可敏到现场巡视，并宣布该部将拨
款重建及打造一座现代化、舒适及可
持续吸引人潮的巴刹。

此项计划获得拨款2400万令吉，主
要成分包括建多层停车场、设立临时
巴刹、建新巴刹、提升巴刹周边的设
施，及在巴刹设立社区中心。

“希望此项计划能尽快展开，争取
在2026年大马旅游年到来之际完成，
并在同年开斋节之前举办正式的开幕
仪式，成为大山脚新地标。”

他是于日前出席大山脚公共巴刹设
计比赛颁奖仪式时，如是表示。

他认为，上述由市厅与马来西亚建
筑师协会（PAM）北马分会联办的赛
事已是成功案例，冀将如是模式延续
到全国大型巴刹重建工作。

他相信，通过全新创新的创意，可
能我国未来很多公共建筑物都是得奖

作品，而他们也将被市议会委任成为
工程顾问，确保作品能够成为事实。

他重申，该部今年将拨款高达1亿
1000万令吉，提升全国各地的公市，
使之不仅成为人民购物的地方，也有
潜能发展成为新打卡热点和旅游胜
地。

“我们也会把设计比赛概念带入内
部讨论，或沿用在人民房屋计划，以
期通过公开比赛，把最好的作品和概
念呈现给人民，让未来的人民房屋也
成为绿色、低碳、节能、环保、人性

化的建筑。”
另外，他指出，地方政府于2022年

至2023年10月31日期间，共进行了1539
次执法行动，撤销多达2万6108张违反
商业/经营场所条件的商业执照。

他强调，此事展示政府执法的决
心，执法行动将会继续下去，希望所
有人奉公守法，合法营业。

方美铼促贩商合作
槟州地方政府事务委员会主席方美铼

促请贩商给予合作，使上述巴刹重建计

划顺利按时进行，同时呼吁市厅履行职
责，尽量给予协助。

他也说，市厅正在或即将落实4项提
升计划，即本拿牙巴刹一带道路及相关
工程、老桥巴刹、诗布朗再也巴刹及珍
珠城巴刹。

他补充，策划及提升公共巴刹并非易
事，涉及高昂成本及许多政府部门和机
构，以确保相关工程的实施，有助于造
福槟州人民。

阿扎尔设计比赛反应佳
威省市长拿督阿扎尔则说，大山脚公

共巴刹设计比赛反响不俗，共接获约95
个报名，在截止日期后，共收到75份设
计图，从中挑选10份优胜者。

是项赛事的首奖奖金高达为3万5000
令吉、二奖2万5000令吉、三奖1万5000
令吉、安慰奖1万4000令吉（7人各2000
令吉）：获得一奖、二奖、三奖者将有
机会竞标以便任命为该计划的顾问。

出席者尚有槟州青年、体育及卫生事
务委员会主席魏子森、马章武莫州议员
李凯伦及PAM主席阿布扎林等。

在柑仔园修道院中学“拯救蔬菜尖
兵”的穿针引线下，五条路社尾

万山与珍珠食物银行合作，至今已将卖
剩的逾2000公斤蔬菜分发给B40低收入
家庭，这也是槟州首家与珍珠食物银行
合作的巴刹。

这项名为“丰田生态青年计划”，由
UMW丰田汽车有限公司自2001年开始赞
助，通过与学校的合作，提升人们对爱
护环境和环保意识。

透过上述活动，有需要者可在每逢
周二，中午12时，前往社尾万山领取蔬
菜。透过这项计划，平均每100公斤的回
收新鲜蔬菜，可让30户B40家庭受惠。

佳日星：蔬菜回收方式具意义
槟州第二副首长佳日星日前在社尾万

山，为一幅呼吁民众勿浪费食物为主题
的壁画主持推介礼后，也赞赏此项蔬菜
回收方式极具意义。

他说，通过上述单位的共同努力，该
计划自去年11月21日推展至今，已收集
2653.1公斤蔬菜，这不仅把蔬菜转送给
有需要的家庭，将食物浪费降至最低，
也减缓垃圾土埋场的掩埋速度。

他说，目前浮罗布隆土埋场的垃圾承
载量，已逐渐趋向饱和，日落洞垃圾土
埋场也是如此。

“土埋垃圾的方式已落伍，不少国家
早已放弃这种传统方法，选择采用更先
进的新科技手法处理垃圾，这也是槟州
政府要迈向的目标。”

他强调，外国政府在减碳方面的努
力，是值得学习的好榜样。

“尤其是新加坡已实施一项政策，要

求每栋建筑物必设有电动车充电站。 
此措施不仅为了促进电动交通工具的
使用，也为减少碳排放，提供了实际支
援。”

“如果每个人为减少浪费食物而作
出一小部分贡献，它将引导大家走向更
干净、绿意、安全，健康的槟城。”

蔡嘉怡：良好合作将延续
柑仔园修道院中学老师兼“拯救蔬

菜行动”负责人蔡嘉怡表示，该校在去
年获选参与以上计划，也是州内唯一一
间学校参与。

她说，团队内，除了她是领导老师
外，还有4名中学二年级学生参与。

“我们的团队联系上社尾万山同业公

会和珍珠食物银行，两方欣然同意这项
目，收集巴刹内贩售剩馀的食材，以蔬
菜为主，并移交给珍珠食物银行。”

她补充，虽然这项活动即将结束，但
是与社尾万山同业公会与珍珠食物银行
的合作将持续，双方将签署备忘录，以
延续这项良好行动。

佳斯妮扎：派员到巴刹收集蔬菜
珍珠食物银行副营运员佳斯妮扎指

出，在过去的每周二，都会派员到社尾
万山巴刹收集蔬菜，平均每次都可收集
到230至240公斤的蔬菜。

“蔬菜收集后，其中的一半将运往流
浪汉收留中心使用，另外一半则通过货
车，运往槟岛的7个地区，分发给B40低
收入家庭。”

她表示，根据估计，每100公斤的蔬
菜，可让30户家庭受惠。

“社尾万山同业公会和槟岛蔬菜批发
商公会，与珍珠食物银行签署合作备忘
录，长期将蔬菜送给珍珠食物银行，并
分发给有需要的B40低收入群体。”

壁画提升人民爱惜食物意识
在活动上，大会也邀请画家阿仔敏胡

先，在社尾万山巴刹外墙壁作画，希望
籍此提升人们对爱惜食物的意识。

出席活动包括，槟州教育局代表鲁斯
丹、柑仔园修道院中学校长魏碧贞、社
尾万山同业公会主席雷创茗及槟岛蔬菜
批发商公会主席陈万民。

倪可敏：配合2026大马旅游年
冀大山脚巴刹重建计划2年内完成

社尾万山珍珠食物银行　
合作捐蔬菜惠及B40群体

倪可敏、方美铼、魏子森、李凯伦等人出席大山脚公共巴刹设计比赛颁奖仪
式。

佳日星为爱惜食物主题的壁画，
主持推介礼。

所收集到的蔬菜，将派发给B40家庭。
右一为陈万民与雷创茗，以及柑仔园修
道院中学学生。
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报导：陈健敏
摄影：邵家恩

槟州政府向来对推动环境保护不
遗 余 力 ， 被 视 为 环 保 先 驱 州

属，州内企业也纷纷响应，加入环保
及再循环行列，知名旅游景点–虫
鸣大地（Entopia/前称蝴蝶公园）更
设立黑水虻（Black Soldier Fly）养
殖中心，将厨余转化为有机肥料及饲
料，达到再循环目的，更成为循环经
济商机。

黑水虻是一种与苍蝇同属于双翅
目的食腐性昆虫，其幼虫经过喂养蔬
果厨余后变得肥美，长大后的虻虫会
被制成有机肥料的同时，还因为富含
动物性蛋白质而作为家禽的有机饲
料。这种环保方法是利用自然界生理
循环形成，也是实践循环经济的先锋
部队。

虫鸣大地首席执行员吴家樑受访
时说，虫鸣大地在疫情期间面对重
挫，因为旅游景点根本无法经营，他
们唯有另寻出路，以撑过这个困难时
期。

“在经过探讨后，我们成立了研
究队伍，研究如何透过黑水虻将蔬果
厨余转化为有机肥料及饲料。”

研究取得进展后，团队走出虫鸣
大地内的实验室，在不远处设立黑水
虻养殖中心，并向附近酒店和巴刹收
集厨余喂养黑水虻。

经过一番努力，虫鸣大地成功推
出黑水虻有机肥料及饲料包装（图

下），每包售价8令吉50仙。吴家樑
表示，有关肥料经过实验，效果良
好，受施肥的植物“快高长大”，
让他们感到欣慰。

他说，虫鸣大地乐意为各工厂、
企业等提供意见及交流，一起为环
保出力。

黑水虻扮演分解者角色
另一方面，在虫鸣大地的黑水虻

养殖中心，一大群小虫边蠕动边大
口进食，这就是黑水虻幼虫，虽然
身躯小，却是大食怪。黑水虻属双
翅目水虻科之下的腐食性昆虫，幼
虫多以厨余、动物粪便、动植物尸
体等有机物为食，在自然界中扮演
着分解者的重要角色。

黑水虻自卵孵化之后，幼虫体型
最初仅面包屑大小，历经二到三周
的风暴式进食，长度会长到约一指

节左右，并在结蛹前停止进食。后续
羽化为成虫，亦不再进食，直到完成
交配与繁殖后代的任务，从世间“功
成身退”。

随着全球人口增长，生活水准提
高，经济实力增强，有能力消费更优
质的动植物性蛋白质食物，也产生更
多的剩馀食材、过期食物或餐厨馀
等。全球预估在 2050年畜牧业的生
产量，相较于2000年会增长2倍，伴
随着养殖经济动物对饲料需求增加，
造成饲料原物料成本增高，也产生更
多的农畜剩馀资材需要有效处理。

目前的研究成果显示，应用黑水
虻对农畜剩馀资材进行效率处理，能
减少温室气体的排放，相较于传统微
生物堆肥方法，能降低全球暖化。黑
水虻的应用，能达成资源再生、农畜
生产和环境保护三赢的永续农畜经营
理念。

虫鸣大地设
黑水虻养殖中心

实践循环经济
先锋部队

吴家樑推介黑水
虻有机肥料及饲
料包装。

黑水虻食量惊人。

虫鸣大地成功推出黑水虻有机
肥料及饲料包装。

黑水虻有机肥料灌溉的植物长得茂盛。

虫鸣大地的黑水虻养殖中心。
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报导：翁懿娴
摄影：Alissala Thian / 吕腾辰
特别鸣谢：中国驻槟城总领事馆

来到中国云南，必去的地方很多，
其中就是千古情怀璀璨绚丽的丽

江，还有震撼人心的玉龙雪山！
配合2024年将迎来马来西亚与中国建

交50周年，以及马中建立全面战略伙伴
关系10周年，《珍珠快讯》受中国驻槟
城总领事馆的盛情邀请，参与了北马媒
体考察团拜访了中国云南省，与中方媒
体交流，同时参访了当地的一些惠民政
策。

每日紧迫的考察行程，所幸仍能有机
会到绚丽多彩的云南丽江一览，并于去
年11月中旬，见到了玉龙雪山壮观的白
雪皑皑唯美雪景，也难得亲身感受入冬
初雪降下的那刻欢悦。

玉龙雪山是位于云南省丽江市，玉龙
纳西族自治县的一个南北向山脉，主峰
扇子陡海拔5596米，高山雪域风景则位
于海拔4000米以上，是纳西族群心目中
的神山。

来到玉龙雪山之前，寒冷零下温度和
高山反应会是许多游客登山前的顾虑，
惟只要做好御寒装备，且先在山脚下预
备氧气瓶，在需要时补充氧气即可，无
需过于担忧。

惟，有意到玉龙雪山的游客们则需
预先上网订购门票，一般上现场购票都
不能如愿，因为前来朝圣的旅客实在太
多！同时，也要事先查询雪山索道缆车

服务是否操作，否则就没办法亲睹巍峨
壮丽的玉龙雪山。

丽江千古情演出
除了玉龙雪山是北马媒体团这趟考察

旅途的压轴以外，大型歌舞秀《丽江千
古情》更是俘虏了大家的心。

有 言 道 《 丽 江 千 古 情 》 大 型 歌 舞
秀是丽江文化的魂，重现了《纳西创
世纪》、《泸沽女儿国》、《马帮传

奇》、《古道今风》、《玉龙第三国》
等丽江长达千年的历史与传说，引领观
众穿越雪山，在旷远原始的洪荒之域、
在泸沽湖畔的摩梭花楼、在挟风裹雨的
茶马古道、在曼舞欢歌的古道重镇、在
浪漫凄情的玉龙第三国、在世外桃源般
的香巴拉相约一场风花雪月的邂逅，感
受一个美丽的时刻。

短短的一小时却毫无冷场，内容扎
实及全剧综合了舞蹈、杂技、武打、舞
台机械、全景特技、装置艺术等元素。
当中的经典画面如：大鹏神鸟救祖、高
空撞门杠、水雷、洪水、瀑布、雨帘栈
道、大型雪山机械模型等高科技机械与
原生态艺术相结合，勾勒出一部充满着
灵与肉、血与泪、生与死、情与爱的文
化传奇。

若您有机会到来丽江古城，务必要
亲自观赏这充满诚意又感动的大型舞台
秀，肯定值回票价。

天下奇观—石林
抵达中国云南昆明的行程之一，就是

到石林风景区。石林是低质遗迹奇观，
是以岩溶地貌为主题，壮观的石林与石
柱景观，被誉为天下奇观。

石林公园的历史可追溯到1931年，
前云南省主席龙云到石林考察，对该处
的美景赞不绝口后，题写了“石林”二
字，并刻画在石壁上。后来，该处也开
启了石林作为自然公园，成立了管理处
及建设设施，推广予各地的游客。游走
在石林间，古老的岩画和摩岩石刻，更
反映出当地彝族与石林的历史。

勿随意碰触“阿斯玛”头饰
来到石林景区游览，绝对少不了云南

彝族姑娘“阿诗玛”的史诗传说，该传
说描绘了聪明漂亮的“阿诗玛”，为逃
避土司热布巴拉家的逼婚和追求自己心
目中的美好事物，同黑暗的恶势力进行
不屈不挠的斗争后，返回自由幸福的家
乡。

随团的导游告知，在这里不少的女
性都会身穿“阿斯玛”的传统服装及头
饰，而彝族的女性都会被称为“阿诗
玛”，男性则称为“阿黑哥”，听起来
颇为有趣。

惟，导游说到来石林的游客，勿随
意触碰“阿诗玛”的头饰，若碰到了就
要把“阿诗玛”娶回家。这说法属实与
否，宁可信其有。

璀璨丽江千古情怀

乘坐索道缆车上玉龙雪山，途中雪景
唯美，看得令人陶醉。

《丽江千古情》  舞台上的场景逼真，演员还能上演划船，诚意十足！

导游说勿随意触碰“阿诗玛”的头
饰，若碰到了就要把“阿诗玛”娶回
家。

游走在石林间，古老的岩
画和摩岩石刻，反映出当
地彝族与石林的历史。

北马媒体考察团拜访中国云南省，有幸亲
身感受玉龙雪山初雪降下的那刻欢悦。
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சசபராங் சஜயா – இரயிலலவ 
சசாத்துவ்டவம காரப்பலரஷன் 
(RAC) மறறும் பினாங்கு மாநிே 
வீடடுவசதி ஆவணயம் (LPNPP) கூடடு 
முயறசியின் மூேம் பிவற சட்டமன்ற 
சோகுதியில அவமநதுள்ள கம்லபாங் 
மானிஸ மறு லமம்பாடடுத் திட்டம் 
சசயலபடுத்துவேறகானப் புரிநதுணரவு 
ஒப்பநேம் (MoU) வகசயழுத்ோனது.

இநேப் புரிநதுணரவு ஒப்பநேம் RAC 
இன் ேவேவம சசயலமுவற அதிகாரி 
்டத்லோ அசார அஹமாட மறறும் LPNPP 
சபாது லமோ்ளர அய்னுல ஃபாதிோ 
சம்சுதி ஆகிலயாருககு இவ்டயில 
வகசயழுத்ோனது. இேவன முேேவமச்சர 
லமேகு சாவ சகான் இலயாவ மறறும் 
மலேசிய லபாககுவரத்து அவமச்சர 
அநலோனி லோக சியூ ஃபூக ஆகிலயார 
முன்னிவேயில இ்டம்சபறறது.

லமலும் சகான் இலயாவ லபசுவகயில, 
ோட 286 (கம்லபாங் மானிஸ) இல 
வாங்கும் சகதிககு உடபட்ட வீ்டவமப்புத் 
திட்டத்வே (RMM) உருவாகக RAC மறறும் 
பினாங்கு மாநிே அரசு இவ்டயிோன முேல 
ஒத்துவைப்புப் புரிநதுணரவு ஒப்பநேம் 
வகசயழுத்ோனது என்று கூறினார.

நிதி, சபாரு்ளாோர லமம்பாடு மறறும் 
நிேம் மறறும் ேகவலசோ்டரபுகளுககான 
ஆடசிககுழு உறுப்பினருமான சாவ, 
முன்சமாழிவுககான லகாரிகவக (RFP) 
இறுதி சசய்யப்பட்ட பிறகு கூடுேல 
லேவவகள இருநோல, வாககுறுதி 
ஒப்பநேமாக (MOA) மாறறப்ப்டோம், 
என்றார.

"LPNPP-இன் ோட 671, பண்்டார 
பிவறயின் 9.33 ஏககர பரப்ப்ளவில 
அருகிலுள்ள ே்ளத்வே உருவாககுவேறகான 

குளு்�ார காறபநது சங்கம்(GFC) 
என்று அவைககப்படும் உளளூர, காறபநது 
சங்கம் 2003 ஆம் ஆண்டு முேன் முேலில 
லோறறுவிககப்பட்டது. இச்சங்கம்  
காறபநது விவ்ளயாடுவேறகான 
சபரிய வாய்ப்புகவ்ள ேவறவிட்ட 
வீரரகளுககு ஒரு சிறநே  ே்ளமாகவும் 
ஒறறுவமவய வலுப்படுத்தும்  முகவராகவும் 
சசயலபடுகிறது. 

இநேச் சங்கம் அேன் பணிகளில 
உறுதியாக இருப்போகவும், குவறவான 
வாய்ப்புகவ்ளக சகாண்்ட வீரரகளுககு 
அவரகள மிகவும் விரும்பும் விவ்ளயாடடில 
ஒரு வாய்ப்பு வைங்கப்படுவவே உறுதி 
சசய்வோகவும், அேன் ேவேவர 
சஹய்டரியன் ோஸ,38 முத்துச் சசய்திகள 

கம்்�வாங மவானிஸ மறு ்மம்�வாட்டுத் திட்டத்தின 
புரிந்துணர்வு ஒப�ந்தம் ்கபயழுத்தவானேது

GFC கவாற�ந்து சஙகம், வி்ையவாட்டு மட்டுமினறி சமூக பதவாண்டுகளிலும்  ஈடு�வாடு

�ாளிேழி்டம் சேரிவித்ோர.
“சோ்டககத்தில  எங்கள சங்கத்தில 

சுமார 20-30 உறுப்பினரகள இருநேனர, 
லமலும் இரண்டு அலேது மூன்று 
அதிரஷ்டசாலிகள மடடுலம மறற 
கி்ளப்புகவ்ளப் பிரதிநிதித்துவப்படுத்தும் 
உயரநிவே லபாடடிகள மறறும் ‘லீககு’களில 
விவ்ளயா்ட லேரநசேடுககப்படுவாரகள.

“எனலவ, லேரநசேடுககப்ப்டாேவரகள  
காறபநது விவ்ளயாடுவவே நிறுத்திவி்டக 
கூ்டாது என்பேறகாக சோ்டரநது ஒரு 
ே்ளத்வே வைங்குவேறகாக �ாங்கள 
இநேச் சங்கத்வேத் சோ்டங்கிலனாம்.

"இருபது ஆண்டுகளுககு முன்னோக, 
சமூக ஊ்டகங்கள பேரின் விருப்பமான 
கருவியாக இருப்பேறகு முன்பு, 

இவ்ளஞரகள தீயச் சசயலகளில 
மிகவும் எளிதில பாதிககப்படுவாரகள, 
இது அவரகளின் வாழ்கவக முவறவய 
எதிரமவறயாக வடிவவமகக தூண்டியது.  

“இேவனக கருத்தில சகாண்டு �ாங்கள 
இவ்ளஞரகவ்ள ஒன்றிவணத்து சங்கத்தில 
அதிகமாக ஈடுப்ட ஊககுவிககிலறாம். 
அவரகள ேவறான பாவேயில சசலவவேத் 
ேடுககிலறாம்," என்று ல�ரகாணலின் 
லபாது வஹடரியன் கூறினார.

க்டநே 14 ஆண்டுக்ளாக காப்பீடடு 
முகவரான வஹடரியன், இநே 
இவ்ளஞரகளுககு காறபநது ஒரு 
ல�ரமவறயான ே்ளத்வே வைங்குகிறது, 
என்றார.

இநே GFC க்டநே காேத்தில 20ககும் 
லமறபட்ட தி்டலே்ட மறறும் ஃபுடசல 
லபாடடிகளில பங்லகறறுள்ளது.

இநேச் சங்கம் வரு்டாநதிர 
காறபநது காரனிவல மறறும் லபாடடிவய 
ஆண்டுலோறும் �்டத்துகிறது. இப்லபாடடி 
GFC கிண்ணம் என்று அவைககப்படுகிறது. 
சபாதுவாக பங்லகறபா்ளரகளி்டமிருநது 
சபரும் வரலவறவபயும் சபறறுள்ளது.

இச்சங்கம் சட்டப்பூரவமாகப் பதிவு 
சசய்யப்படடிருநோலும், GFC  பிரிவு 
லீககுகளில லசரவிலவே, மாறாக சமூக 
லீககுகளில கவனம் சசலுத்துகிறது. 

குளுமகவார கவாற்பந்து ்சங்க (GFC) உறுப்பினரகலைப் படததில் கவாைைவாம்.

முன்சமாழிவு இருப்போல, இநேப் பகுதியின் 
வ்ளரச்சிவய முழுவமயாக மதிப்பாய்வு 
சசய்கிறது. இது அத்ே்ளத்திலிருநது 1.2 
கிலோமீட்டர சோவேவில அவமநதுள்ளது.

"உண்வமயில, இத்திட்டத்திறகு 
விரிவான வ்ளரச்சி முககியமானது, 
ஏசனனில, இநேப் பகுதி திட்டமி்டப்ப்டாே 
குடியிருப்பு இ்டமாகும், முவறயான 
வடிகால அவமப்பு இலோமல சவள்ளப் 
பிரச்சவனகளுககு ல�ரிடுகிறது.

"எனலவ, இநேப் பகுதியில உள்ள 
RAC மறறும் LPNPP திட்டங்களின் 
ஒடடுசமாத்ே வ்ளரச்சி, உளளூர 
சமூகத்தின் �லவாழ்வுககாக, 
ேறலபாதுள்ள குடியிருப்பின் வடிவவமப்வப 
மாறறியவமககும்," என்று அவர தி வேட 
ேங்கும்விடுதியில �வ்டசபறற புரிநதுணரவு 
ஒப்பநேம் வகசயழுத்திடும் நிகழ்ச்சியில 
கூறினார. 

லமலும், வீ்டவமப்பு மறறும் சுறறுச்சூைல 
ஆடசிககுழு உறுப்பினர, ்டத்லோ� 
சுநேராைூ; மலேசிய லபாககுவரத்து 
அவமச்சின் சபாதுச் சசயோ்ளர 
்டத்லோ எம். ைன சநதிரன்; மச்சாங் 
புலபாக சட்டமன்ற உறுப்பினர, லீ வக 
லூன்; சசபராங் பிவற மா�கர கைக 
லமயர, ்டத்லோ அசார அரஷாத்; மத்திய 
சசபராங் பிவற மாவட்ட காவலதுவறத் 
ேவேவர, உேவி ஆவணயர ்டான் சசங் 
சான் மறறும் LPNPP குழு உறுப்பினரகள 
இ்டம்சபறறனர.

சகான் இலயாவ கூறுவகயில, 
இநே மறுவடிவவமப்பு வணிக 
இ்டங்களு்டன் சபாரு்ளாோர வ்ளரச்சிவய 
லமம்படுத்துவலோடு, வருமானம் மறறும் 
லவவே வாய்ப்புகவ்ள உருவாகக 
முடியும், லமலும் சீரான லபாககுவரத்து 

பாவேகளு்டன் சிறநே திட்டமி்டப்பட்ட 
வ்ளரச்சிவய வைங்குகிறது.

"பினாங்கு மககளின் �ேனுககாக 
கம்லபாங் மானிவ் லமம்படுத்துவதில 
மாநிே அரசும் மத்திய அரசும் இவணநது 
சசயலபடுகிறது.

"எனலவ, கம்லபாங் மானிஸ வியூக 
மறுவடிவவமப்புத் திட்டம் எதிரகாேத்தில 
RAC மறறும் மாநிே அரசாங்கத்திறகு 
இவ்டயிோன ஒத்துவைப்பிறகு அதிக 
வாய்ப்வப உருவாககும் என்று,” �ம்பிகவக 
சேரிவித்ோர.

இேறகிவ்டயில சியூ ஃபூக கூறுவகயில, 
இநேப் புரிநதுணரவு ஒப்பநேம் மூேம், 
கம்லபாங் மானிஸில RAC-ககு சசாநேமான 
மூன்று நிேங்கள பலலவறு வசதிகள கூடிய 
வணிக வமயங்க்ளாக லமம்பாடு காணும்.

"இநே நிேத்தில திட்டமி்டப்படும் 
லமம்பாடடு வணிக அம்சத்வே மடடும் 
முன்னிவேப்படுத்ோது. இதில லபாககுவரத்து 

வமயம், சிறு வியாபாரம், கலவி நிறுவனங்கள 
மறறும் மிக முககியமாக வீடடுவசதி லபான்ற 
பிற கூறுகளும் உள்ள்டங்கும்.

"இநே கூறுகள அவனத்தும் சமூக-
சபாரு்ளாோர லமம்பாடு மறறும் 
மககளசோவகயின் இயககம் ஆகியவறறில 
ல�ரடி ோககத்வே ஏறபடுத்தும். லமலும், 
சிறநே ேரமான வாழ்கவக முவறவய 
ல�ாககி வாழ்வாோரத்வே அதிகரிககும்.

"எனலவ, கம்லபாங் மானிஸில 
குடிமககளுககு மறு லமம்பாடடுத் 
திட்டத்வே திறம்ப்ட சசயலபடுத்ே  LPNPP 
இன் பங்கு முககியமானது," என்று அவர 
கூறினார.

முன்னோக, மாநிே அரசு கம்லபாங் 
மானிஸில உள்ள 289ககும் லமறபட்ட 
குடும்பங்கள எதிரல�ாககும் பலலவறு 
பிரச்சவனகளுககுத் தீரவுக காண 
இப்பகுதியில மறுசீரவமப்புத் திட்டத்வே 
சசயலபடுத்ே உத்லேசித்துள்ளது. லு

RAC, LPNPP கூட்டு முயற்சியில் கம்மபவாங் ைவானிஸ் ைறு மைம்பவாட்டுத திட்ட ைவாதிரி ்லரப்படதலத 
ைவாநிை முதைலைச்சர ்சவாவ் ககவான் இமயவாவ், அலைச்சர அந்மதவானி மைவாக் சியூ ஃபூக், வீடலைப்பு 
ைற்றும் சுற்றுசசூழல் ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர, டதமதவா� சுந்தரவாைூ பவாரல்யிட்டனர.

இநேத் லேரவு இ்ளம் திறவமகவ்ள 
வ்ளரப்பதில சங்கத்தின் அரப்பணிப்வப 
�ன்கு பிரதிபலிககிறது.

சமூகம் சாரநே சசயலபாடுகளில 
தீவிரமாக ஈடுபடுவோல, GFC ஒரு 
காறபநது சங்கம் என அறிவவே வி்ட 
ஒரு சோண்டு நிறுவனமாக பேரால 
லபாறறப்படுகிறது என்று வஹடரியன் 
கூறினார.

"ஒரு விவ்ளயாடடு வீரரகவ்ள 
உருவாககுவது மடடுமின்றி வசதி குவறநே 
சபாது மககளுககும் உேவுவதும் எங்கள 
சங்கத்தின் க்டவமயாகக கருதுகிலறாம். 
லமலும், பி40 குடும்பங்கவ்ளச் லசரநே 
ேகுதியான மாணவரகளுககுக கலவி 
நிதியுேவியும் வைங்குகிலறாம்.

“இநே நிதியுேவி சங்க உறுப்பினரகளி்டம் 
இருநது லசகரிககப்பட்டலே ேவிர 
எநேசவாரு நிதித் திரடடும் திட்டத்தின் 
மூேமாகவும் திரட்டவிலவே.

"சபாதுவாகலவ, காறபநது அலேது 
சமூகப் பணியாக இருநோலும், 
சிறிய சமூகங்களின் வாழ்கவகயில 
மாறறத்வே ஏறபடுத்ே முன்சனடுத்துச் 
சசலே விரும்புகிலறாம். லமலும் பே 
ஆண்டுகளுககு இநே உறுதிப்பாடவ்ட 
சோ்டர �ாங்கள �ம்புகிலறாம்," என்று 
அவர லமலும் கூறினார. 
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ஜார்ச்டவுன் -  பினாங்கு இநது 
அறப்பணி வாரியம் வசதி குவறநே 17 
இநதிய மாணவரகளுககு கலவி நிதியுேவி 
வைங்கியது. 

மாண்புமிகு  சசனட்டர ்டாக்டர 
லிங்லகஸவரன் பினாங்கு இநது அறப்பணி 
வாரிய அலுவேகத்தில மாணவரகளுககான 
இநே காலசாவேவய  வைங்கி சிறப்பித்ோர. 

இநே ஆண்டுககான சோ்டககமாக 
இத்திட்டத்தின் கீழ் 17 மாணவரகளுககு 
வைங்கப்படுகிறது. அலேலவவ்ளயில, இநதிய 
மாணவரகளின் கலவி முன்லனறறத்திறகு 
இத்திட்டம் சோ்டரநது வழி�்டத்ேப்படும் 
என சசனட்டர �ம்பிகவக சேரிவித்ோர.

பினாங்கு  இநது அறப்பணி வாரியத்தின் 
2023 ஆம் ஆண்டுககான கலவி நிதியுேவித் 
திட்டத்தின்  கீழ்  308 மாணவரகள 
�ன்வமப் சபறும் வவகயில ரிம376,250 
நிதி ஒதுககீடுச் சசய்யப்படடுள்ளது. 

இநே ஆண்டு,  ைனவரி மாேம் 
உயரகலவித் துவறயில சான்றிேழ் 
கலவிவயத் சோ்டரும் 3 லபருககு ேோ 
ரிம500, டிப்ல்ளாலமா கலவி சோ்டரும் 
ஏழு லபருககு ேோ ரிம800, பட்டப்படிப்புத் 
சோ்டரும் ஏழு மாணவரகளுககு ேோ 
ரிம1,000 வைங்கப்படுகிறது.

மாணவரகளின் ஒவசவாரு 
விண்ணப்பமும் �ன்கு பரிசீலிககப்படடு 
லேரவு சசய்யப்படுகிறது என சசனட்டர 
்டாக்டர லிங்லகஸவரன் சசய்தியா்ளர 
கூட்டத்தில சேரிவித்ோர. 

பினாங்கில பிறநது பினாங்கில 
பதிவு சசய்யப்பட்ட வாககா்ளர அலேது 
பினாங்கில பதிவு சசய்யப்படடு பினாங்கில 

அரசு சவாரவா 
இயககஙகளில் 

அதிகமவானே 
இ்ைஞர்கள் 
இ்ண்வதறகு 

ஊககுவிகக 
்்வண்டும்

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு இநது 
இவ்ளஞர லபரவவ மாநிே 
முேேவமச்சர லமேகு சாவ சகான் 
இலயாவ அலுவேகத்திறகு மரியாவே 
நிமித்ேம் வருவக லமறசகாண்்டனர. 

“இவ்ளஞரகள குறிப்பாக 30 
வயதுககு உடபட்டவரகள அரசு சாரா 
இயககங்கள, இவ்ளஞர லபரவவ 
லபான்ற அவமப்புகளில அதிக ஈடுபாடு 
சகாள்ள லவண்டும். ஏசனனில, 
இவ்ளஞர மறறும் விவ்ளயாடடு 
அவமச்சு இவ்ளஞர லபரவவயில 
இவணவேறகான வயது வரம்பு 30 என 
நிரணயித்துள்ளது. இநேச் சட்டம் 
வருகின்ற 2026 ஆண்டு ைனவரி முேல 
அமலுககு வருகிறது,” என மாநிே 
முேேவமச்சர சாவ சேரிவித்ோர.

இநே சநதிப்புக கூட்டத்தில 
�்டப்பு இவ்ளஞர லபரவவத் ேவேவர 
யுவராைன், துவண ேவேவர சபாய்வக 
வீரன், சசயறகுழு உறுப்பினரக்ளான 
புவலனஸவரன், பூைா அலசாகன் 
ஆகிலயார கேநது சகாண்்டனர. 

முேேவமச்சர லமேகு சாவ சகான் 
இலயாவ அவரகளின் அலுவேகத்தில 
மரியாவே நிமித்ேம் சநதித்ே 
லபாது யுவராைன், 14 முேல 16 
வயதுககுடபட்ட இவ்ளஞரகவ்ள 
மாநிே ைூனியர இநது அவமப்பின்  
(HYO) கீழ் இவணகக லவண்டும் 
என்ற ேனது விருப்பத்வேப் பகிரநது 
சகாண்்டார.

"�ாங்கள பளளி மட்டத்திலிருநலே 
இவ்ளஞரகளுககுத் ேன்னாரவ 
சோண்டு நிறுவனங்கள, சமூகப் 
பணிகள மறறும் லசவவகள 
ஆகியவறறில ஈடுபடுவவேப் பறறி 
கறபிகக விரும்புகிலறாம்.

லமலும், இவ்ளஞர மறறும் 
விவ்ளயாடடு அவமச்சின் அண்வமய 
அறிவிப்பு இவ்ளஞர சாரநே 
சங்கங்களில உறுப்பினரக்ளாக 
இவணவேறகு வயது வரம்வப 
30 ஆக (18 முேல 30 வயது 
வவர) குவறத்துள்ளது. இேனால 
உறுப்பினரகவ்ளச் லசரப்பது இன்னும் 
சவாோக மாறியுள்ளது. முன்னோக 
அேன் வயது வரம்பு 40ஆக 
நிரணயிககப்பட்டது.

இநேப் லபரவவயின் துவணத் 
ேவேவரான யுவராைன் கூறுவகயில, 
மாநிேத்தில 28 கிவ்ளகவ்ளக 
சகாண்்ட இநது இவ்ளஞர லபரவவ 
(HYO) 1,000ககும் லமறபட்ட 
உறுப்பினரகவ்ளக சகாண்்டது, 
என்றார.

ஜார்ச்டவுன் - மலேசிய இநது சங்கம் 
பினாங்கு மாநிேப்  லபரவவ இவ்ளஞர 
பிரிவு ஏறபாடடில 12வது முவறயாக 
மாநிே அ்ளவோன லேசிய இரத்ே ோன 
மறறும் உ்டல உறுப்பு ோன முகாம் 
�வ்டசபறறது. 

"சபாது மககளிவ்டலய இரத்ே ோனம் 
பறறிய விழிப்புணரவவ லமலோங்க 
இம்மாதிரியான முகாம்கள வழிவகுககும். 
இரத்ே ோனம் சசய்வேன் மூேம் பே 
உயிரகவ்ளக காப்பாறற முடியும் என்ற 
உணரவவ குறிப்பாக இவ்ளஞரகள 
மனதில பதிவு சசய்ய லவண்டும்.

இவ்ளஞர, விவ்ளயாடடு மறறும் 
சுகாோர ஆடசிககுழு உறுப்பினருமான 
ல்டனியல கூய் ஸி சசன் இநே முகாவம 
அதிகாரப்பூரவமாகத் சோ்டககி வவத்து 
இவவாறு கூறினார.

“மலேசிய இநது சங்க ஏறபாடடில  
இத்திட்டம் லேசிய மறறும் மாநிே 
ரீதியிலும் இவ்ளஞர பிரிவின் ேவேவமயில  
ஒரு மாே காேவவரயவறயில 
�்டத்ேப்படுகிறது.

அண்வமயில ைனவரி,12 சோ்டங்கி 
பிப்ரவரி,28 ஆம்  லேதி வவர  இநே 
முகாம் மாநிே அ்ளவில 15 இ்டங்களில 
�்டத்ேப்படும். அலேலவவ்ளயில, 500 
�ன்சகாவ்டயா்ளரகள இரத்ேம் மறறும் 
உ்டல உறுப்பு ோனம் சசய்வாரகள 
என இேககு நிரணயிககப்படடுள்ளது 
என மலேசிய இநது சங்கம் பினாங்கு 
மாநிேப்  லபரவவயின் ேவேவர விலவக 

ப�வாது மககள் இரத்த தவானேம் பசயய 
மு்னேபபுக கவாட்ட ்்வண்டும் - தர்மன

ரத்னா ேரமன் சேரிவித்ோர. 
"இநே முகாம் சமூகத்ோல ோனம் 

சசய்யப்படடு மீண்டும் சமூகத்திறலக 
சசன்றவ்டகிறது. இேவனப் சபாது 
மககள கருத்தில சகாண்டு இநது சங்கம் 
ஏறபாடடில �்டத்ேப்படும் இரத்ே ோனம் 
முகாமில கேநது சகாண்டு சபாது 
மருத்துவமவனகளில இரத்ே வங்கிவய 
நிரப்ப இரத்ே ோனம் சசய்ய முன் வர 
லவண்டும்". 

"மலேசிய இநது சங்கம் பினாங்கு 
மாநிேப்  லபரவவயின் அதிகாரப்பூரவ 

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினருைவான மடனியல் கூய் ஸி க்சன் இரதத தவானம் க்சய்த இலைஞலரப் 
பவாரவாட்டினவார (உடன் ைமைசிய இந்து ்சங்கம் பினவாங்கு ைவாநிைப்  மபரல் இலைஞர பிரிவு 
உறுப்பினரகள்).

பினேவாஙகு இந்து அ்றப�ணி 
்வவாரியம் 17 மவாண்வர்களுககு 

கல்வி நிதியுதவி

வசிககும் வாககா்ளர சபறலறாரகள 
இநேக கலவி நிதி உேவிவயத் ேங்கள 
பிளவ்ளகளுககுப் சபற முடியும். ேகுதி 
உள்ள எலோ விண்ணப்போரரகளும் இநே 
கலவி நிதியுேவித் திட்டத்திறகு விண்ணப்பம் 
சசய்ய அவைககப்படுகிறாரகள.

பினாங்கு சகாம்ோர கடடி்டத்தின் 30 
வது மாடியில இயங்கி வரும் பினாங்கு இநது 

க்சனட்டர டவாக்டர லிங்மகஸ்்ரன்  ைவாைவிக்கு கல்வி நிதிவுதவிக்கவான கவாம்சவாலைலய  ்ழங்கி 
சி்றப்பிததவார (உடன் ்சட்டைன்்ற உறுப்பினர குைரன் ைற்றும்  அ்றப்பணி ்வாரிய ஆலையரகள்).

அறவாரியத்வேத் சோ்டரபு சகாண்டு நிதி 
உேவி சபறோம் அலேது www.hebpenang.
gov.my என்ற அகப்பககத்தின் வழியாகவும் 
சோ்டரபு சகாள்ளோம் என அவர லமலும் 
கூறினார.

 இநே நிகழ்ச்சியில பாகான் ்டாோம்  
சட்டமன்ற உறுப்பினர குமரன் கேநது 
சகாண்்டார.

முகநூல அகப்பககத்தில மாநிே 
அ்ளவிோன இரத்ே ோன முகாம் பறறிய 
ேகவலகள  பதிலவறறப்படும்," என 
லமலும் சேரிவித்ோர. 

இநே முகாம் இநது சங்க இவ்ளஞர 
பிரிவின் கீழ் வழி�்டத்ேப்படுவது 
பாராட்டககுறியோகும்.  இம்மாதிரியான 
முகாம்கள இவ்ளஞரகள சமூகத்திறகுத் 
சோண்்டாறற ஒரு சிறநே க்ளமாகத் 
திகழ்கிறது. இவ்ளஞரகளின் பங்களிப்பு 
ஒரு சிறநே ேவேவமத்துவத்வே 
உருவாகக வித்திடும். 
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பினேவாஙகில் ப�வாஙகல் 
பகவாண்டவாட்டம்

ைமைசிய இந்துதரை 
ைவாைன்்ற பினவாங்கு 
அருள்நிலையம் 
ஏற்பவாட்டில் நலடகபற்்ற 
கபவாங்கல் விழவாவில் 
குழந்லதகளுடன் 
பவாலனயில் பவால் ஊற்றி 
ைகிழந்தனர.

பதது உபவான் ்சட்டைன்்ற உறுப்பினர குைமர்சன் கபவாங்கல் 
ககவாணடவாட்டததில் கபவாது ைக்களுடன் கைந்து ககவாணடு 
குழுப்படம் எடுததுக் ககவாணடவார.

கபவாங்கல் ககவாணடவாட்டதலத முன்னிட்டு ைவாை்ரகள் 
மகவாைம் மபவாடும் மபவாட்டியில் கைந்து ககவாணடனர.

பினேவாஙகில் ப�வாஙகல் 
பகவாண்டவாட்டம்

� முனீஸ்்ரர ஆைய ஏற்பவாட்டில் 
நலடகபற்்ற கபவாங்கல் விழவாவில் உறி 
அடிக்கும் மபவாட்டியும் நலடகபற்்றது.

கபவாங்கல் விழவால் முன்னிட்டு கபவாங்கல் 
பவாலன அைங்கரிக்கும் மபவாட்டியில் 
ைவாை்ரகள் கைந்து ககவாணடனர.

ெவான் ஆதர்ற்்ற குழந்லதகள் 
கவாப்பகததில் கபவாங்கல் விழவா 
விைரில்சயவாகக் ககவாணடவாடப்பட்டது.
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JPJ 04-656 4131
04-398 8809

JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN 04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100

011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123
04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F)

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 012 - 428 5594
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F)

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F)

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. M. Nakulan Seberang Perai
Selatan

010 - 462 0073

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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Story by K.H. Ong
Pix by Law Suun Ting

INNOVATIVE technologies 
is the way forward for solid 
waste management and thus 

move away from traditional reli-
ance on landfills, says Deputy 
Chief Minister II Jagdeep Singh 
Deo.

He said this is part of the 
state government’s goal of 
achieving zero carbon footprint 
by 2050 when he launched a 
“Rescue Veggie Movement” cer-
emony at Pulau Mutiara Whole-
sale Market in Macallum Street 
Ghaut in George Town on Jan 4.

“We do not want to see land-
fills, like the one in Jelutong 
which has become a ‘gunung’ 
(mountain). Many places are not 
using landfills anymore.

“We are exploring the latest 
methodology employed world-
wide. The integration of new 
technologies in waste manage-
ment is on our agenda.

“I am happy to see the com-
munity coming together. We 
want to reduce carbon emis-
sions and move forward with our 
green initiatives.

“This is the way forward, and 
we are going to see new things 
happening,” Jagdeep said.

He emphasised that incorpo-

rating new technologies would 
be a pivotal aspect when issuing 
requests for proposals for proj-
ects related to the Pulau Burung 
landfill.

During the “Rescue Veg-
gie Movement” launching cer-
emony, Jagdeep applauded 
SMJK Convent Datuk Keramat 
(CDK) for representing Penang 
in the recent Toyota Youth Eco 
programme, an initiative spear-
headed by UMW Toyota Motor 
Sdn Bhd as part of their corpo-
rate social responsibility (CSR) 
since 2001.

The programme aims to fos-
ter environmental awareness 
and instil respect for planet 
Earth among secondary school 
students.

Jagdeep also commended 
the school’s collaborative part-
ners like Pasar Borong Pulau 
Mutiara Association and Muti-
ara Food Bank.

“Through their concerted ef-
forts, a total of 2,653.1 kg of 
vegetables were ‘rescued’ and 
distributed to needy families,” 
said Jagdeep, who later had the 
honour of putting the finishing 
touch to a mural painting by art-
ist Azmi Hussin and autograph-
ing a plaque on the wall of the 
market complex.

Calling themselves The Veg-

gie Waste Avengers, the Con-
vent Datuk Keramat team was 
represented by four Form Two 
students in the competition at 
The Everly Putrajaya Hotel in Pu-
trajaya from Jan 21 to 23.

They were Ong Jing Mei 
(group leader), Baidehi Sarava-
nan, Ainul Mardhiah and Tan Li 
Sha. Accompanying them was 
their English teacher and adviser 
Chua Kia Yee.

“We focus on food waste as 
Penang is a state renowned 
for its food. Between last Nov 
21 and Dec 26, we rescued 
2,653.1kg of edible vegeta-
bles which would otherwise be 
dumped into the landfill.

“Our team facilitated the 
transfer of veggies donated by 
market sellers, coordinated by 
association members, to the 
Mutiara Food Bank vans. This 
initiative not only prevented 
food waste but also contrib-
uted to supporting those in 

need,” Chua said.
Also present at the ceremony 

were Wei Paik Chin, principal of 
SMJK Convent Datuk Keramat; 
Anna Loo, a representative from 
the Parent-Teacher Association; 
Mohamed Rusdan Maidin, as-
sistant director (Student Talent 
Development Unit, Penang State 

Education Department); Andrew 
Looi, president of Penang Pran-
gin Market Traders’ Association; 
Tan Ban Ben, president of Pen-
ang Island Vegetable Wholesaler 
Association; Jasniza Jamalu-
ddin, deputy operation officer of 
Mutiara Food Bank, and artist 
Azmi Hussin.

THE state government, through 
both the Penang Island City 
Council (MBPP) and the Se-
berang Perai City Council 
(MBSP), will reintroduce initia-
tives to educate the commu-
nity about waste segregation at 
source policy.

State Local Government, 
Town, and Country Planning 
Committee chairman Jason 
H'ng announced that the pol-
icy enforcement is scheduled 
for July.

“The waste segregation at 
source initiative, launched in 
2017, was actively promoted 
in residential areas. However, 
when the pandemic hit in 2020, 
the enforcement stopped.

“People have also slowly 
forgotten it.

“Now, we want to reactivate 
the educational campaign for 
waste segregation at source be-
fore enforcing the policy in July.

“Together with the local gov-
ernments, we hope non-govern-
mental organisations (NGOs) 
will also collaborate to make 
the campaign a success again,” 
H’ng said during a press confer-
ence at the Ampang Jajar Waste 

Transfer Station on Dec 19.
H’ng was at the station to 

launch the groundbreaking cer-
emony of the Integrated Solid 
Waste Management Centre 
(ISWMC), which will start its op-
eration of processing domestic 
waste, garden waste and con-
struction waste (C&D) in Febru-
ary 2025.

The ISWMC will be managed 
by Greenviro Solutions Sdn Bhd.

“The ISWMC is the first in 
Malaysia to use using domestic 
waste as the main material to 
produce methane in an Anaero-
bic Digester (AD).

"It is estimated that this fa-
cility can process 1,200 met-
ric tonnes of waste per day 
and will reach its maximum 
capacity by 2040.

"With the establishment of 
the ISWMC, domestic waste 
sent to the Pulau Burung Land-
fill can be reduced, contribut-
ing to the extension of its lifes-
pan,” he added.

Besides ISWMC, the Am-
pang Jajar Cleaning Depot and 
MBSP’s Landscape Depart-
ment Operations Office will 
also be built at the site.

PENANG Island City Council 
(MBPP) scored another mile-
stone by being the first local au-
thority in Malaysia to introduce 
state-of-the-art refuse trucks.

MBPP mayor Datuk A. Rajen-
dran said the trucks are priced 
at RM454,721 per unit and 
MBPP acquired seven new “sin-
gle piece body” refuse trucks, 
each featuring a 3rd generation 
compactor unit (CU). 

Initially to be deployed in 
Teluk Bahang and Batu Fer-
ringhi, these trucks, with 
enhanced compactor 
units, aim to elimi-
nate odours and 
improve efficiency, 
cutting rubbish 
collection time 
by 40%.

Rajendran emphasised the 
necessity of this initiative, cit-
ing the critical issue of leachate 
leakage from the CU of current 
refuse trucks, resulting in un-
desirable odours lingering on 
roads and streets during gar-
bage collection.

“Hence, MBPP resolved to 
collaborate with a local truck 

manufacturer to harness 
cutting-edge tech-

nologies, 

fostering the development 
of innovative refuse trucks 
equipped with enhanced CUs,” 
Rajendran said at the City Hall 
last Dec 29.

Rajendran said the seven 
new refuse trucks would serve 
as supplementary units in the 
Teluk Bahang and Batu Ferrin-
ghi areas. However, a broader 
deployment is imminent, with 
MBPP actively replacing 13 old-

er refuse trucks on roads 
and streets in the near 

future.

Bringing back ‘waste segregation 
at source’ campaigns

MBPP’s innovative refuse trucks 

State to rethink landfills
Jagdeep with the 
Veggie Waste 
Avengers (from 
left) Chua, Jing 
Mei, Li Sha, 
Baidehi and Ainul 
at the Pulau 
Mutiara Wholesale 
Market.

(From left) Syamshuar, H’ng and Azhar giving the thumbs-up to the 
ISWMC. 

Rajendran (in white long-sleeve shirt) and other representatives checking out the new refuse truck. 
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Story by Christopher Tan
Pix by Siew Chia En

THE recent Penang Bridge Interna-
tional Marathon 2023, as in some 
previous years, saw a clean sweep 

by Kenyan runners in both the men and 
women full marathons.

Some 90 minutes past midnight on 
Dec 17, and a sea of determined faces 

who took part in the full marathon events 
were flagged off at the starting line at 
Queensbay Mall.

The half marathon and 10km runners 
were flagged off at 3am and 6.30am re-
spectively.

Marking a historic moment for the Pen-
ang Bridge International Marathon 2023, 
Kenyan Anderson Saitoti Seroi clinched 
victory in the Full Marathon (Men) with a 
record of 2:18:43.

He won RM25,000 for his efforts.
His compatriot John Nzau Mwangangi 

grabbed second in a time of 2:19:28 
while Muthoni Bernard, also from Kenya, 
was third (2:20:10).

Mwangangi took home RM12,000 
while Bernard bagged RM8,000.

Not to be outdone, the Full Marathon 
(Women) witnessed an equally spectacu-
lar clean sweep by the Kenyan trio of Tru-
phena Chepchirchir (2:44:41), Nyaingiri 
Florence (2:48:46), and Monica Watetu 
Ndiritu (2:58:48).

Meanwhile, husband and wife Nik Fak-
aruddin Ismail and Noor Amelia Musa 
again won the Best Malaysian Full Mara-
thon, Men and Women categories.

The couple, who won the 
event in 2019, took home 
RM5,000 each.

Noor Amelia 
said running 
was a fun thing 
they do together and they 
kept each other motivated to 
achieve new goals.

Nik Fakaruddin clocked 2:43:57 
while Noor Amelia recorded 3:14:36.

As for the lucky draws, mechani-
cal designer Redzman Ridzuan, 24, 
was elated when his number was 

drawn, winning him a Perodua Axia.
“I also took part in this marathon 

event last year and I am so happy that 
I won the grand prize this year,” the Pen-
angite said.

Meanwhile, another runner, Hideki 
Tokai, won a Penang-Port Klang-Penang 
cruise ticket and 42-year-old Chan Wai 
Leong brought home an e-motorcycle.

Chan said he felt that this year’s run 
would be extra special when his bib 
number was similar to a part of his mo-
bile number.

“But I did not expect that it would also 
win me an e-motorcycle!

“This is an amazing gift to look for-
ward to a great new year,” he said.

State Tourism and Creative Econ-
omy Committee chairman Wong Hon 
Wai encouraged the participants to 
embrace challenge and strive for self-
improvement.

“I welcome you to push the boundar-
ies. If you took part in the 10km category 
this year, challenge yourself to take up 
the half marathon.

“For those in the half marathon, con-
sider the full marathon. And for those 
who are already in the full mara-
thon, elevate your achievements!” 
Wong said in his speech during 
the prize presen-

tation ceremony at Queensbay Mall.
He also shared a personal note 

with the participants.
“Last year, I took part in the Pen-

ang Bridge International Marathon’s 
full marathon.

“The unparalleled sense of accom-
plishment upon crossing the finish 
line still resonates.

“Congratulations to all today’s 
full marathon finishers! Your journey 
stands as a testament to the endur-
ing power of perseverance,” he said.

Also present were Bukit Tambun 
assemblyman Goh Choon Aik, and 
Penang Amateur Athletics Associa-
tion (PAAA) president Datuk Syed Mo-
hamad Aidid Syed Murtaza.

Kenyan sweep

Runners taking part in the Penang Bridge International Marathon 2023. 

Redzman is overjoyed after winning 
a Perodua Axia.

Wong (second from left) and 
Syed Mohamad Aidid (right) 
in a group photo with Seroi, 
Mwangangi and Bernard.
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OVER 1,000 perform-
ers from 32 teams cap-
tivated a large crowd 

with their thrilling stunts, ath-
leticism and dances at the 
13th Chingay Parade in But-
terworth recently.

Balancing the tall flag poles 
on their foreheads, shoulders, 
abdominal areas, and even 
mouths in the windy conditions 
posed a challenge to the per-
formers, yet they demonstrated 
delightful skills. 

The spectators erupted in ap-
plause whenever participants 
performed daring feats.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who officiated the parade, 
emphasised that although the 
parade originated from the Chi-
nese community, it is looked 
forward to by Malaysians of all 
races and religions.

Giving credence to his com-
ment was the Butterworth Chin-
gay team with 10 Malay mem-
bers, constituting almost half 
the squad.

Mohd Asri Jusoh, 46, and 
Mohd Syuhairy Sudin, 41, have 
actively participated in Chingay 
for the past 20 years.

Said Mohd Asri: “Chingay is 
our hobby. We have a lot of Chi-
nese friends and we all work as 
a team.”

Many residents and visitors 
lined up the 4.6km route to 
witness the parade from the 
Seberang Perai City Council 
(MBSP) field in Jalan Bagan Luar 
to the Tow Boo Kong in Butter-
worth on Dec 23.

The mainland parade was 
part of the Pesta Chingay 2023, 
as another celebration was held 
on the island on Dec 30.

Based on data from Cultural 
Mapping by the National Depart-
ment of Culture and Arts, this 
year marks the 104th year of 
the Chingay Parade in Penang, 
with the first one held in 1919. 

Chow also thanked the PET-
ACE office, under the super-
vision of state Tourism and 
Creative Economy Committee 
chairman Wong Hon Wai, organ-
ising chairman Lay Hock Peng, 
his special coordinating officer, 
and all who contributed energy, 
time and ideas to organise the 
parade.

Chow concluded his speech 
by quoting a Bahasa Malaysia 
idiom regarding the preserva-
tion of culture, “tak lapuk dek 
hujan, tak lekang dek panas,” 
which means “Tradition that 

withstands the test of time.”
Among the spectators were 

four tourists – Anna Toutant, 
35, from France; Juua Lesli-
ren, 24, from Finland; and 
Olfa Mannai, 30, and Aladin 
Nefzi, 28, from Tunisia. None 
of them had ever witnessed a 
Chingay festival before.

“We came because we just 
want to know more about the 
local culture. Seeing the good 
turnout, we believe this must 
be an important and fantastic 
event. We are thrilled to be part 
of the occasion,” said Mannai.

Other notable attendees in-
cluded assemblymen Kumaran 
Krishnan (Bagan Dalam), Chee 
Yeeh Keen (Bagan Jermal) and 
Phee Syn Tze (Sungai Puyu).

Meanwhile, over on the is-
land on Dec 30, the Chingay 
Festival drew crowds lining the 
route from Padang Brown to 
Light Street, despite the rain.

The spirited spectators 
were treated to a dazzling pa-
rade featuring 45 teams, last-
ing from 7pm to 11pm, with 

a stunning fireworks display 
capping off the night.

Traditional performances, in-
cluding lion and dragon dances, 
enchanted the sea of onlookers.

Chow praised the event as 
a vital cultural celebration in 
the state, fostering commu-
nity bonds.

“I trust that both Penan-
gites and tourists relish the 
significance of this event. It 
serves as an eye-opener, of-
fering them a glimpse of this 
eagerly awaited spectacle,” 
he said in his speech.

Among those present to wit-
ness the spectacular event 
were Tanjong MP Lim Hui Ying, 
who is also Deputy Finance 
Minister; state Social Develop-
ment, Welfare and Non-Islamic 
Religious Affairs Committee 
chairman Lim Siew Khim; state 
Housing and Environment Com-
mittee chairman Datuk Seri 
Sundarajoo Somu; and George 
Town World Heritage Incorpo-
rated (GTWHI) general manager 
Dr Ang Ming Chee.

Chingay, pride    of Penang

PENANG is making efforts to 
have its traditional festival, 
the Penang Chingay, listed 
as Unesco’s intangible heri-
tage, says state Tourism and 
Creative Economy Committee 
chairman Wong Hon Wai.

Wong said he would dis-
cuss with the Department of 
National Heritage to further 
explore the application for 
Unesco recognition for Pen-

ang Chingay.
“We might also propose a 

joint listing with Johor, to des-
ignate the Chingay Festival as 
an intangible heritage, as joint 
listings are a norm in Unesco.

“For instance, George Town 
and Melaka were jointly listed 
as Unesco World Heritage 
Sites,” he said during a press 
conference at Komtar on Dec 
21.

Penang to push for Unesco 
listing for Chingay A Chingay team 

finding it a 
challenge in this 
windy condition at 
the parade.

Mannai taking 
a wefie with her 
friends – Julia (in 
red dress), Aladin 
(wearing a hat) 
and Toutant at 
the MBSP field in 
Jalan Bagan Luar, 
Butterworth.

The Chingay 
procession 
taking place 
in Light Street 
with numerous 
spectators taking 
the opportunity 
to witness the 
occasion.
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渡轮每次航行可以
载送逾百人。

报导： 黄国伟
摄影：Noor Siti Nabilah Noorazis

槟城再添新旅游项目，带您乘坐
渡轮海上看日落，把在槟城大

桥下遥望槟岛日落的美景尽收眼底，
从不一样的角度领略槟城的美！

有关约3小时的观赏日落巡航之旅也
备有自助餐，让登船游客可以一边吃
一边欣赏美丽的槟城海岸线，相信将
为游客们带来更好的旅游体验。

槟城港口有限公司首席执行员拿督
沙西哈然表示，这项旅游配套是该公
司多元化渡轮服务的一项努力，其灵
感来源于交通部长陆兆福访槟时提出
的建议。

“目前共有4艘渡轮，经过专业团队
研究每日航行后，发现3艘渡轮已经足
以应付日常营运，而多余的一艘渡轮
则可以用来进行其他用途。”

因此，该公司在经历2个月策划后，
决定和SeaQueen Stephanie Yacht Club合
作，联合推出上述“日落巡航渡轮”
配套，以把这项槟城标志性公共交通
的功能最大化。

“这项合作中我们将提供渡轮，而
私人公司则负责推广、销售、自助餐
和航行等，双方各司其职带动这项新
产品。”

他在接受《珍珠快讯》访问时也
说，由于刚开始运行，所以目前仅
在周六及周日下午5时至晚上8时，拥
有上述旅游服务，定价为成人148令
吉，12岁以下孩童98令吉。

“这艘渡轮每次航行可以载送逾百
人，游客将从槟城瑞典咸码头等候出
发，带领游客前往槟城大桥下，从另
一个角度欣赏槟城的日落余晖。”

“我们也欢迎私人界提出更多建议
或合作，以把这项对槟州旅游业发展
带来正面影响的服务，推广出去让更
多人知道。”

可包船进行私人活动
另外，该公司商业及组织管理主管

纳兹里透露，除了“日落巡航渡轮”
外，他们也推出“包船”服务，让有

意者租用渡轮，进行私人活动。
他指出，上述2项服务自上星期推出

后，已经陆续接获许多询问，尤其是
许多私人企业已经开始咨询包船服务
详情，以做为这些企业举办活动的地
点之一。

“这项服务推出后，我们已经和一
项由新加坡兀兰（Woodland）至泰国
的豪华火车旅游策划公司合作，在槟
城站时包租渡轮，成为豪华配套卖点
之一。”

他指出，目前的市场反应让人鼓
舞，有鉴于此，他们预计明年将会有
至少80至100趟次旅游渡轮航行，并为
槟州吸引更多高素质的游客前来。

“我们希望在槟州原有的特点，如
古迹区、美食和自然景观等旅游景点
之外，利用州内的标志性渡轮，创造
另一个让人眼前一亮的旅游产品。”

配合节日举办各主题活动
较早前，拿督沙西哈然也说，这两

项休闲性的渡轮服务除了具有代表性
外，其宽敞的空间也让整个航程和活
动安排更灵活。

他举例，渡轮可以进行更多布置，
而且还能把整套音响系统搬上渡轮，
宽敞的空间也能容纳更多人，非常适
合私人企业举行团康活动。

“我们也将配合不同节日，举办
不同主题的休闲活动，如在下周我们
将会举行平安夜航行，让参与的游
客体验在槟威海峡庆祝佳节的喜庆气
氛。”

研究开放渡轮船顶部
对于未来的规划，他透露，该公司

目前正研究开放渡轮船顶让游客进行
活动，一旦安全措施准备就绪，该公
司就会向槟州海事局做出有关申请。

同时，他们也计划在未来开通更多
不同航线，带领游客探索更多不同的
海上美景，为旅槟游客提供更美好的
旅游体验，及鼓励游客在槟州逗留更
长时间。

针对旧有渡轮是否会被列入休闲渡
轮计划中，他则解释说，有关渡轮的
拥有权目前不属于该公司，因此，上
述渡轮的规划则有待有关当局进行宣
布。

有意乘坐“观赏日落巡航渡轮”或
包船者，可以游览SeaQueen Stephanie 
Yacht Club面子书专页询问详情。

乘渡轮前往槟城大桥
下，用另一角度欣赏
日落余晖。

不一样的角度领略槟城之美
   港口公司 推出乘渡轮赏日落

拿督沙西哈然
（左）与纳兹
里，正计划未
来开通更多不
同航线。

Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

槟城再添新旅游项
目，带您乘坐渡轮
海上看日落。




